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Дзякуй за тое, што Вы прачыталі гэты нумар. Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць заўвагі, 
меркаванні, прапановы. Тэл. (8 017) 328 68 71 
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ОФИЦИАЛЬНО

Профессор ИЛЬНИЦКИЙ: 

«Все вдруг стали вирусологами…»

                    БЕЗ РУжОВЫХ АКУЛЯРАЎ

Аляксандр КЛАСКОЎСКІ, 
спецыяльна для «Народнай Волі»

                    БЕЗ РУжОВЫХ АКУЛЯРАЎ

Аляксандр 

Рытуал 
важнейшы 

за здароўе?
Наступленне каранавіруса прымушае нас іначай 

зірнуць на многія рэчы. Святочныя парады і раней 
выклікалі ў нашай грамадзе неадназначны розгалас. 
Праціўнікі гэтай дзеі ў яе цяперашнім выглядзе даводзілі, 
што танкам не месца ў горадзе, што смурод, грукат, 
перакрыццё вуліц дзеля пампезнага рытуалу ствараюць 
шмат нязручнасцяў. Нарэшце, падкрэслівалі, што гэта 
немалыя выдаткі і лепей пусціць грошы на іншыя, больш 
надзённыя патрэбы.

Цяпер самае надзённае пытанне – як у найбольшай 
ступені змякчыць удар COVID-19 па беларусах, найлепей 
узброіцца для барацьбы з ім. І ў святле гэтага меркаваны 
парад 9 Мая выклікае асабліва вострыя пытанні. Бо 
традыцыйна ён збірае мноства людзей, а сёння гэта – 
пагроза масавага распаўсюду новай заразы.

Між тым напрыканцы сакавіка Аляксандр Лукашэнка 
заявіў, што ў плане святкавання 9 Мая пакуль што 
нічога не скасоўваецца, “у нас будуць усе запланаваныя 
мерапрыемствы”. Вайскоўцы рэпеціруюць. Натуральна, 
людзі ў пагонах выканаюць загад, салдаты пройдуць 
чаканным крокам пры любой эпідэміялагічнай 
абстаноўцы, а танкі тым болей віруса не баяцца. Але ж 
парад, іншыя ўрачыстасці са шчыльнай масай гледачоў 
могуць стаць каласальным расаднікам інфекцыі. Прычым 
ці не самыя вялікія ахвотнікі такіх мерапрыемстваў – 
выхаваныя ў традыцыі савецкіх святаў людзі сталага 
веку. А сёння гэта група рызыкі.

Хтосьці можа мне закінуць, што замахваюся на 
святое, не шаную подзвіг продкаў. Не трэба казённага 
пафасу, панове! Мой дзед Іосіф, кулямётчык Чырвонай 
арміі, загінуў у баі ў 1944-м, і яго памяць я шаную. Але 
мяркую, што ні ён, ні іншыя сапраўдныя франтавікі не 
ўхвалілі б непатрэбнай рызыкі.

У часы майго маленства побач жыло яшчэ нямала 
былых салдат ды партызан той вайны. Памятаю, як у 
лазні мяне скаланала, калі бачыў іх скалечаныя целы, 
пратэзы. Тыя людзі не любілі распавядаць пра вайну, не 
казыралі ўзнагародамі, а на свята толькі ціха ўзнімалі 
чарку. Але чым меней тых сапраўдных ветэранаў, тым 
болей пустазвонства.

Увогуле я выразна размяжоўваю дзве рэчы: памяць аб 
трагедыі Другой сусветнай і спекуляцыю на гэтым вялікіх 
начальнікаў у Маскве і Мінску. Некаторыя цяперашнія 
тузы паводзяць сябе так, нібы гэта яны штурмавалі 
рэйхстаг, патрабуюць, каб Захад ім у ножкі кланяўся і 
дараваў нецывілізаваныя паводзіны. Але якое дачыненне 
мае подзвіг продкаў да адпушчэння вашых грахоў?

Нарэшце, нават Крэмль вуснамі Дзмітрыя Пяскова, 
прэс-сакратара прэзідэнта РФ, адзначыў, што ўдзел 
ветэранаў у мерапрыемствах 9 Мая немэтазгодны “з 
гледзішча аховы іх здароўя”. Ды і сам парад у Маскве, 
паводле неафіцыйных звестак, можа быць перанесены 
на 24 чэрвеня – дзень колішняга парада Перамогі, 
праведзенага Сталіным у 1945-м.

У нас жа міністр замежных спраў Уладзімір Макей 
днямі ў інтэрв’ю асцярожна зазначыў наконт парада ў 
Мінску, што не варта “забягаць так далёка” і што “рашэнне 
будзе прымацца на больш познім этапе ў залежнасці ад 
таго, як будзе складвацца сітуацыя з пандэміяй”.

Але ўжо відавочна, што да гэтай даты сітуацыя з 
пандэміяй не рассмокчацца. Наадварот, Патрык О’Конар, 
кіраўнік місіі Сусветнай арганізацыі здароўя, па 
выніках працы гэтай місіі ў Беларусі заявіў, што краіна 
ўваходзіць у новую фазу эвалюцыі ўспышкі COVID-19 
і цяпер час “рыхтавацца да горшых сцэнарыяў”. Яшчэ 
болей, адказваючы на пытанне пра тое, як арганізацыя 
ставіцца да правядзення ў Мінску вайсковага параду, 
О’Конар адкрытым тэкстам сказаў, што рэкамендацыі 
па выніках гэтай місіі “накіраваны на спыненне масавых 
мерапрыемстваў і масавых збораў людзей”.

І паколькі беларускія ўлады падкрэсліваюць, што 
слухаюцца САЗ, то хай бы прыслухаліся і да гэтай 
парады. Не тая сітуацыя, каб ставіць на першы план 
ідэалагізаваныя рытуалы. У рэшце рэшт, няўжо дзеля 
памяці аб той вайне абавязкова, каб танкі чарговы раз 
здратавалі асфальт у горадзе?

І яшчэ раз падкрэслю матэрыяльны чыннік. Паводле 
неафіцыйных падлікаў, парад каштуе блізу двух мільёнаў 
долараў. Калі яго не праводзіць, то можна набыць 
ладную колькасць апаратаў штучнай вентыляцыі лёгкіх 
ці іншага востра неабходнага цяпер медыцынскага 
абсталявання.

Дарэчы, уладам у прынцыпе не шкодзіла б зрабіць 
рэвізію планаваных выдаткаў у звязку з эпідэміяй. Ці так 
ўжо патрэбны, напрыклад, той цыклапічны флагшток 
у Гомелі, на які мяркуецца выдаткаваць пад паўтара 
мільёна рублёў? Мо варта падрэзаць і выдаткі на розныя 
фестывалі, іншыя афіцыёзныя святы? Мяркую, што 
можна зэканоміць дзясяткі, а тое і сотні мільёнаў рублёў, 
калі меней траціць на пусканне пылу ў вочы.

І я ўпэўнены, што народ ацэніць, калі кіраўніцтва 
краіны прыме мудрае рашэнне наконт парада, паставіўшы 
на першае месца здароўе людзей, а не рытуал.

Кризис (от греч. «поворотный пункт») потому и кри-
зис, что обостряет сразу всё, в том числе общественные 
отношения. И вот что мы сегодня наблюдаем: парал-
лельно неизвестному доселе вирусу люди активно инфи-
цируются еще и непроверенными слухами, полуправдивой 
информацией. Нагнетая обстановку, их распространяют 

соцсети. Тут недалеко и до паники. А это губительно для 
всех: общий нервозный фон может привести к просто 
фатальным последствиям.

Проанализировать сегодняшнюю ситуацию и дать кон-
кретные советы людям преклонного возраста, самой уяз-
вимой группе в условиях беспощадной пандемии, мы попро-

сили Андрея Николаевича ИЛЬНИЦКОГО – доктора 
медицинских наук, профессора, председателя Белорусского 
республиканского геронтологического общественного объ-
единения, члена совета Международной ассоциации герон-
тологии и гериатрии, создателя научной школы в области 
гериатрии.

– Как сегодня жить пожи-
лым людям? выходить из 
дома из-за коронавируса им 
не рекомендуется, но физи-
ческая активность – вы как 
специалист всегда настаива-
ли на этом – одно из главных 
условий хорошего самочув-
ствия в старшем возрасте. 
Но как же поддерживать ее в 
режиме изоляции?

– Это действительно 
огромная проблема. У меня 
самого уже от режима изо-
ляции – а я сейчас нахожусь в 
Москве, где в этом отношении 
жесткие требования, – появи-
лись признаки усталости от 
обычной нагрузки, когда мне 
недавно пришлось выехать 
по своим профессиональ-
ным делам. Снижение уровня 
физической активности дей-
ствительно серьезно влияет 
на самочувствие. Мы, гериа-
тры, настаиваем, что в боль-
нице состояние возрастного 

пациента может ухудшаться 
не только из-за его болезни, 
которая привела человека на 
больничную койку, а имен-
но из-за гиподинамии. Мне 
нравится такой слоган: под-
держивать свою физическую 
форму – это то же самое, что 
откладывать деньги на чер-
ный день. По-моему, в бело-
русских реалиях это все-таки 
возможно и сейчас, когда нет 
тотальной изоляции: выйти 
рано утром или поздно вече-
ром, когда на улицах очень 
мало народа. Или поехать 
жить в деревню, на дачу, где 
значительно легче соблюдать 
дистанцирование и при этом 
оставаться активным. Кстати, 
во многих европейских стра-
нах, в которых введен жест-
кий режим изоляции, про-
гулки или занятия на свежем 
воздухе относятся к жизнен-
но важным поводам выйти из 
дома.

– Как вы считаете, наше 
здравоохранение оказа-
лось все-таки лучше подго-
товлено к эпидемии, чем в 
Италии?

– Сравнивать ситуации в 
Беларуси, Чехии, Италии или 
США очень неправильно – 
разные культуры, подходы к 
жизни, исторический опыт. А 
здравоохранение – это про-
изводная от культуры. Да, 
Беларусь сохранила здравоох-
ранение советского образца, и 
в условиях пандемии это ока-
залось большим преимуще-
ством. Действительно, в стра-
не налажена система вакци-
нации, в том числе вакциной 
БЦЖ, о которой пишут, что, 
возможно, именно она может 
стать профилактикой новой 
вирусной инфекции. До сих 
пор в Беларуси мощная госпи-
тальная база, то есть большое 
количество больничных коек, 
что ранее многие эксперты 

считали избыточным и нера-
циональным. Кроме того, на 
сегодняшний день в стране 
сохранилась в почти нетро-
нутом виде санитарно-эпи-
демиологическая служба. Так 
что с точки зрения «системы 
здравоохранения Семашко» 
(Николай Семашко – акаде-
мик, один из организаторов 
системы здравоохранения 
СССР. – Ред.) все, что сей-
час происходит в Беларуси, 
абсолютно академично, как 
и написано еще в советских 
учебниках: выявляются кон-
такты, зараженные изоли-
руются. Те, кто нуждается в 
госпитализации, госпитали-
зируются.

– Но состояние нервоз-
ности все-таки присутствует 
в обществе.

– Другой вопрос, что у наше-
го общества по разным причи-
нам нет доверия к власти. 

(Окончание на 2-й стр.)

Николай Козлов предлагает 
объявить амнистию

Эпидемия коронавируса COVID-19 может превратить места лишения свободы 
в братские могилы. Так считает исполняющий обязанности председателя 

Объединенной гражданской партии Николай Козлов.

Николай Козлов обра-
тился к белорусским вла-
стям с призывом в кратчай-
шие сроки провести макси-
мально широкую амнистию 
лиц, содержащихся в местах 
лишения свободы, замены 
наказаний на не связанные с 
лишением свободы.

«Я требую прислушаться 
к заявлению Верховного комис-
сара ООН по правам человека 
Мишель Бачелет, в котором 
она призвала государства как 
можно скорее начать сокра-
щать количество людей в 
заключении и принять сроч-
ные меры для защиты их жиз-
ни и здоровья в условиях пан-
демии COVID-19, – говорит 
Николай Козлов. – В разных 
странах мира – от Ирана, 
Судана и Бахрейна до Канады, 
Германии и США – в свя-
зи с пандемией разгружают 
тюрьмы и колонии и отпу-
скают часть заключенных. 

Например, в Иране на свободу 
вышли 85 тысяч человек».

По мнению Козлова, амни-
стия может быть объявлена в 
отношении тех, кто совершил 
преступления средней тяже-
сти, несовершеннолетних, 
людей пожилого возраста, 
людей с хроническими заболе-
ваниями, женщин, имеющих 
несовершеннолетних детей, 
осужденных по статье 328 
(наркотики).

«Широкая амнистия в 
нынешних условиях будет пра-
вильным решением с точки 
зрения борьбы с эпидемией, сви-
детельством заботы о жизни 
и здоровье жителей Беларуси 
и следованием принципам 
гуманизма, дифференциации и 
индивидуализации исполнения 
наказаний, рационального при-
менения мер принуждения», – 
говорит Николай Козлов.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

почти 3000 с коронавирусом…
Как сообщает Минздрав Беларуси, по состоянию на вчерашний день, 

13 апреля, в Беларуси проведено почти 68 тысяч тестов 
на коронавирусную инфекцию.

Зарегистрировано 2919 человек с наличием коронавируса.
У большей части пациентов заболевание протекает в легкой или средней форме.
55 пациентов нуждаются в поддержке аппарата искусственной вентиляции легких.
После прохождения лечения выздоровели и выписаны 203 человека.
Умерли 29 пациентов с выявленной коронавирусной инфекцией, имевшие ряд хро-

нических заболеваний.

Каранавірус для суботніка не перашкода?

ОФИЦИАЛЬНО

РЭГІЁН

Гродзенскі гарвыкан-
кам прыняў рашэнне аб 
правядзенні ў горадзе з 14 
па 23 красавіка гарадскога 
суботніка. Інфармацыя зме-
шчана на сайце гарвыканкама.

У паведамленні падкрэс-
ліваецца, што “суботнік 
праводзіцца на добра-
ахвотных пачатках”. 
Рэкамендуецца адпраца-
ваць яго на працоўных 
месцах альбо арганізаваць 
навядзенне парадку на 
тэрыторыях, якія замаца-

ваны за прадпрыемствамі і 
арганізацыямі.

Асаблівую ўвагу кіраўнікоў 
прадпрыемстваў, а таксама 
ўсіх удзельнікаў суботніка 
звяртаюць на неабход-
насць няўхільнага выка-
нання санітарна-гігіенічных 
патрабаванняў, уведзеных 
у сувязі з ускладненнем 
эпідэміялагічнага становішча.

Заробленыя на суботніку 
сродкі, абяцаюць на сайце 
Гродзенскага гарвыканка-
ма, будуць накіраваны на 

добраўпарадкаванне і пры-
вядзенне ў належны стан 
зямель агульнага карыстан-
ня, гісторыка-культурных 
каштоўнасцяў, воінскіх 
пахаванняў.

Нібыта і няма ў све-
це і ў Беларусі пандэміі 
каранавіруса...

З гэтай нагоды ўзгадаліся 
словы рускага паэта: “Гвозди 
бы делать из этих людей, 
крепче бы не было в мире 
гвоздей...”

Міхал КАРНЕВІЧ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Можно было выхватить из этого официального отчета, размещенного на сайте 

president.gov.by, несколько предложений и подать информацию в заангажированном виде. 
Но мы хотим, чтобы читатели «Народной Воли» прочитали весь текст и, соглашаясь 
или не соглашаясь со сказанным А.Лукашенко, сами сделали выводы, а потому публику-
ем его без сокращений. Будет резонанс – он найдет отражение на страницах газеты.

Что вчера сказал  
  лукашенко…

Президент Беларуси Александр 
Лукашенко призывает людей в больницах не 
опускать руки даже при положительном тесте 
на коронавирус. Об этом он заявил 13 апре-
ля на совещании с Главой Администрации 
Президента Игорем Сергеенко, Председателем 
Совета Республики Национального собра-
ния Натальей Кочановой, Госсекретарем 
Совета Безопасности Андреем Равковым и 
Министром здравоохранения Владимиром 
Караником. 

Глава государства отметил, что хотел бы 
на встрече обсудить предстоящие мероприя-
тия, в частности политические и военные. «И 
пригласили Министра, чтобы он доложил, 
какая ситуация на фронте здравоохранения. 
При этом хочу подчеркнуть: меня сегодня, 
естественно, будет интересовать, как разво-
рачивается у нас (или уже сворачивается) 
психоз с коронавирусом. Но меня больше 
будет интересовать ситуация в соотношении 
с другими болезнями, – заявил Александр 
Лукашенко. – Я еще раз хочу напомнить, что 
мы можем очень серьезно просто обидеть 
и унизить людей, которые сегодня находят-
ся в больнице, страдают другими заболева-
ниями: сердечно-сосудистыми, онкологией, 
астматики у нас есть, сахарный диабет, в 
общем пневмонии, как всегда в этот период. 
Поэтому меня интересует целый комплекс 
вопросов. И обращаю внимание, особенно 
Министерства здравоохранения, чтобы мы 
не забыли этих людей».

«И впервые я хочу обратиться (много 
говорили о врачах, спасибо им, кто там 
ночует и днюет в больницах, лечит наших 
людей в этот непростой период) к людям, 
которые находятся в стационарах и не про-
сто болеют с органами дыхания. Нет, ко 
всем обратиться. Потому что в последнее 
время мне поступает информация, что вот 
этот психоз, особенно коронавирусный, 
довел до того, что люди уже опустили руки. 
И в больницах перестали бороться за свою 
жизнь. Министр знает, что такое, когда 
человек перестает бороться за жизнь», – 
сказал Глава государства.

«Люди боятся. Поэтому я им хочу ска-
зать следующее: у нас в стране не умер ни 
один человек от коронавируса. Ни один! Они 
умерли от букета хронических болезней, кото-
рые у них были, – подчеркнул Александр 
Лукашенко. – Специалисты ВОЗ, они это 
видели. Это сердечно-сосудистая недостаточ-
ность, дыхательная легочная недостаточность. 
В комплекте. И сахарный диабет. А потом еще 
там такие диагнозы, что я прочитать даже не 
могу. И добавляется коронавирус».

«Коронавирус – это даже не толчок. 
Это та атмосфера, в которой развиваются 
их хронические болезни. Вот в чем при-
чина. Поэтому я говорю, что у нас чисто от 
коронавируса ни один человек не умер. Мы 
боремся за каждого человека, как я обещал. 

Вот за это я благодарен и Минздраву, и вра-
чам. Мы встряхнули всю систему здравоох-
ранения. Если бы мы вот так за каждого не 
боролись, смертей было бы больше», – уве-
рен Глава государства.

Александр Лукашенко еще раз обратил-
ся ко всем пациентам, которые находятся в 
больницах, и особенно у кого был выявлен 
коронавирус. «Пусть даже не переживают. 
Никто от коронавируса в нашей стране не 
умрет. Я публично об этом заявляю. Это 
мое твердое убеждение, исходя из анализа 
не только прошлых лет. У нас уже опыт 
этого года есть. И, исходя из опыта наше-
го, китайского, американского, европейско-
го (протекания этих болезней), мы видим, 
как работать. Мы уже нашли комбинации 
лекарств, чтобы спасать людей. Поэтому мы 
за каждого человека будем не бороться, а 
сражаться. И если этот человек не опустил 
руки, он обязательно выздоровеет», – резю-
мировал Президент. 

Александр Лукашенко поручил Игорю 
Сергеенко подготовить перечень предпри-
ятий, которые выпускают средства защиты 
и которые могут этим заниматься. «Я найду 
время побывать там, где сочту нужным. И 
спрошу, круглые ли сутки они работают и 
шьют маски, – сказал Президент. – Сейчас 
маски и прочее – бахилы, очки, щитки – 
стоят бешеных денег. Цены подскочили».

«Нам сегодня уже предлагают разные 
страны: и это у нас купите, и это, и это… 
А мы то, что можем сделать сами и деньги 
оставить у себя в стране, втридорога начина-
ем покупать за ее пределами. Я имею в виду 
средства защиты: маски, респираторы и так 
далее», – отметил Александр Лукашенко.

Наряду с этим Президент призвал людей 
подходить ко всему взвешенно, в том чис-
ле к использованию средств индивидуальной 
защиты. «Слушайте, мы уже тоже перегнули с 
этими масками. Я вчера проехал по Минской 
области. Еду сам за рулем. Люди выходят из 
деревни на поле. И идет человек: один (ветер 
такой, погода сейчас хорошая сухая) и маска 
на лице, – поделился наблюдениями Глава 
государства. – Сними маску, подыши свежим 
воздухом. Ну если ты в городе, где огромное 
количество людей, одень и ходи час-два. А 
зачем между деревнями идет в поле в этой 
маске. Мы уже людей перенапрягли. От чего 
защитит маска в поле?»

(Окончание на 2-й стр.)
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(Окончание. Начало на 
1-й стр.)

А, кроме того, есть про-
блема в формирующейся 
цифровой культуре. К сожа-
лению, миром стали пра-
вить инстаграм-блогеры, а 
эта публика весьма специ-
фическая. Я читал недав-
но лекцию, после которой 
один из слушателей заявил: 
«А что вы здесь встали и 
учите? У меня пятьдесят 
тысяч подписчиков, а у вас 
в инстаграме – сто лайков!» 
И что ты скажешь по это-
му поводу? Я «отфрендил» 
сейчас в соцсетях две тыся-
чи человек, потому что все 
вдруг стали вирусологами 
и специалистами в области 
эпидемиологии, мгновенно 
распространяя неграмотные 
сведения и, в общем-то сами 
того не желая, дезинформа-
цию. Совершенно очевидно, 
что и определенными СМИ 
нагнетается обстановка пси-
хоза. Я очень разочаровался 
во многих наших либераль-
ных интернет-ресурсах, хотя 
даже сотрудничал с некото-
рыми из них. Они своими 
публикациями усиливают 
панику! А в экстремальных 
ситуациях надо подчиняться 
власти, в какой бы стране ты 
ни находился и как бы ты 
к этой власти ни относил-
ся. Потому что другой нет, 
а власть на то и существует, 
чтобы управлять большим 
количеством людей. Зачем 
расшатывать людям психи-
ку в очень непростой ситу-
ации? Я уж не говорю об 
очень странных флешмобах 
в социальных сетях, когда 
некоторые кинулись писать 
о себе сатирические некро-
логи, оппонируя таким обра-
зом властям. С этим сложно 
согласиться, так как это не 
генерация новых жизнеспо-
собных идей, вокруг которых 
можно сплотиться и дви-
гаться дальше, а сидение в 
той же яме, в которой мы 
и сидим. Вообще надо акку-
ратно обращаться со словами 
и мыслями, сейчас все-таки 
особые дни, пасхальные. Но, 
оказалось, что мы все боль-

ны политикой. И она заме-
няет многим людям все: и 
культуру, и образование, и 
религию.

– У вас есть прогно-
зы развития эпидемии в 
Беларуси на ближайшее 
время?

– Никто ничего не зна-
ет. Мы имеем дело с новой 
вирусной инфекцией. Пока 
понятно, что 15 процентов 
зараженных коронавирусом 
нуждаются в госпитали-
зации, а часть из них – в 
основном пожилые люди и 
ослабленные различными, 
обычно множественны-
ми, болезнями – нуждают-
ся в интенсивной терапии. 
Но как будут развиваться 
события дальше, никто не 
берется предсказать. Пока в 
Беларуси случаев заражения 
не так много, но у нас только 
нарастают объемы тестиро-
вания. С другой стороны, в 
той же России каждый год 
около 24.000 человек умирает 
от пневмонии. Это много, но 
мы же не шарахаемся от ужа-
са. Или эпидемия 2008 года. 
Тоже массово люди болели, 
но тогда не было соцсетей, 
и информационного загряз-
нения пространства тоже не 
было. Конечно, эпидемия не 
любит попустительства. Но 
и паники она тоже не любит.

– Но страх – чувство 
естественное. оно может 
человека ослабить, но 
оно может и защитить. в 
нынешней ситуации так 
трудно выбрать середину!

– Где бы человек ни жил, 
страх перед пандемией при-
сутствует у всех. Мы вот 
всегда думали: Европа – эта-
лон жизни, а мы плетемся 
где-то позади. На самом деле 
все мы – люди, хоть и живем 
в разных культурах. В нашем 
Научно-исследовательском 
медицинском центре 
«Геронтология» мы много 
сейчас работаем над про-
блемами карантина и изо-
ляции, подняли литературу. 
Оказывается, где бы человек 
ни находился – в Европе, 
Африке, Северной Америке 
или в Китае, – у него, напри-

мер, при карантине всегда 
есть желание закупиться 
побольше на всякий случай. 
Туалетная бумага, гречка – 
все то же самое у всех. На 
первых порах у всех наро-
дов есть недоверие к тому, 
что хорошее снабжение про-
должится. Взять про запас 
– это происходит в любой 
стране. Во-вторых, все люди 
в карантине или самоизоля-
ции испытывают ощущение 
тоски, фрустрации – эти чув-
ства тоже общие. Или ощу-
щение вины – боязнь, что ты, 
не желая того, сам принес в 
семью инфекцию и можешь 
заразить своих близких. Но 
жизнь и самочувствие чело-
века в условиях такой мас-
штабной, тотальной изоля-
ции еще предстоит изучить, 
это впервые, что-то новое.

– Хочу задать еще 
несколько вопросов по 
геронтологии. Как вы отно-
ситесь к такому афоризму: 
человеку столько лет, на 
сколько он выглядит? Это 
научно или эмоционально?

– Лишь отчасти этот афо-
ризма – правда. С другой сто-
роны, существует синдром 
преждевременного старения, 
когда в силу разных причин 
реальный возраст человека 
опережает его паспортные 
данные. И есть специальные 
методы, которые позволяют 
это определить. В том числе 
визуальные: ранняя седина, 
преждевременное появление 
морщин – они могут сви-
детельствовать о том, что у 
человека не все благополучно 
со здоровьем, и тогда надо 
выяснять, почему. Но есть и 
такое понятие, как «красо-
та изнутри»: человек хорошо 
выглядит, когда он здоров 
или во всяком случае когда 
по поводу имеющихся у него 
болезней назначено грамот-
ное лечение.

– а вот моральные каче-
ства влияют на здоровье? 
они увеличивают продол-
жительность жизни, как вы 
думаете?

– Мы сейчас с профессо-
ром Кириллом Прощаевым 
написали книгу о возрас-

те «Продолжение будет», в 
которой изложили совре-
менные представления, как 
правильно жить со своим 
возрастом. Мы намеренно 
избегали в этой книге слово 
«старение», в нашем обще-
стве его пугаются, будто бы 
мы никогда не постареем и 
будем жить вечно. У лауре-
ата Нобелевской премии по 
литературе португальского 
писателя Жозе Сарамаго есть 
роман «Перебои в смерти». 
В одной стране люди ста-
ли жить вечно, и это ста-
ло для них таким мучением, 
что некоторых специально 
отправляли за границу – 
туда, где закон о бессмертии 
не действовал, – наконец-то 
умереть. Я, собственно, о 
чем? Самое главное – психо-
логический настрой в жизни, 
устойчивость, жизнеспособ-
ность. Оптимизм, оказывает-
ся, имеет в основе в том чис-
ле чисто биологические при-
чины. Как мы переживаем 
неизбежные в жизни непри-
ятности, какими мы выходим 
из них – зависит от нашей 
физиологии, от нашей био-
химии, от генетики, но и от 
нашего поведения, безуслов-
но, тоже. А эмоциональная и 
физическая устойчивость к 
житейским неприятностям и 
болезням очень просто укре-
пляется с помощью физиче-
ской активности и правиль-
ного питания. Никто и не 
говорит, что надо ставить 
рекорды, но аэробная физи-
ческая нагрузка – 150 минут 
в неделю быстрой ходьбы 
плюс 500 граммов свежих 
овощей ежедневно – помо-
гут жить в согласии с возрас-
том. Главное – не сидеть на 
месте, не лежать. Обо всем 
этом будет наша новая кни-
га о здоровье, которую мы 
назвали «Неуязвимые».

– скажите, а процеду-
ра замораживания себя 
для будущей жизни – это 
серьезно? Как известно, 
несколько десятков амери-
канских миллионеров ждут 
своего часа и взрыва меди-
цинских технологий, чтобы 
их оживили после смерти.

– Этот вопрос мне зада-
ют часто, но, по-моему, он 
из области мифов. В послед-
ние годы в геронтологии 
популярна дискуссия, что 
такое старость: болезнь или 
закономерное течение жиз-
ни человека? Как бы нам ни 
хотелось, но старение и уход 
навсегда – это философские 
категории, формы движения 
материи, и мы здесь ничего 
не поменяем. В этом заложена 
неизбежность, которая мучи-
ла интеллектуалов во все вре-
мена. Но наше время, техно-
генная цивилизация подари-
ли людям беспрецедентную в 
истории продолжительность 
жизни, возможность жить 
долго и с хорошим качеством 
даже при наличии весьма 
серьезных заболеваний. И 
мы видим сейчас, в период 
коронавирусной пандемии, 
как мужественно человече-
ство защищает своих стари-
ков и уязвимых в физическом 
отношении людей, как борет-
ся за это свое достижение. Но 
мне кажется, что все же чело-
век оказался не готов ни в 
интеллектуальном смысле, ни 
технически к такому поворо-
ту вещей, к такой длительной 
продолжительности жизни и 
жизни с серьезными болезня-
ми. Возник новый вирус – и 
все это оказалось очень хруп-
ким. Как пишут мои итальян-
ские коллеги, врачи-гериатры, 
«если в случае экстренной 
ситуации главным критери-
ем отбора для подключения 
к аппарату искусственной 
вентиляции легких является 
возраст человека, то, значит, 
в парадигме современной 
медицины есть большие про-
блемы». Мы находимся в той 
точке истории, когда такие, 
казалось бы, банальные сло-
ва, как возраст или здоровье, 
начинают приобретать дру-
гие смыслы. И очень хочет-
ся думать, что наступающие 
времена окрасят эти смыслы 
в более светлые тона.

Елена МОЛОЧКО.

Профессор ИЛЬНИЦКИЙ: 

«Все вдруг стали 
  вирусологами…»

Как чувствует 
себя отец андрея 

Курейчика?
У отца известного драматурга – коронавирус, 
он находится в одной из столичных больниц. 

Об этом еще 8 апреля в соцсетях рассказал Андрей 
Курейчик. Владимир Курейчик заразился в санатории 
МВД и, когда появились первые признаки болезни, 

решил, что это простая ангина.

ЧАСТНАЯ жИЗНЬ

«Папа вернулся из сана-
тория, чувствовал себя про-
стуженным, ему поставили 
диагноз «ангина» и отпра-
вили домой пить антибио-
тики, – рассказывал Андрей 
Курейчик. Через пару дней 
оказалось, что тест на корона-
вирус положительный, 66-лет-
него мужчину забрали в боль-
ницу. Выяснилось, что в сана-
тории вместе с ним отдыхал 
инфицированный.

Все эти дни у Владимира 
Курейчика была повышенная 
температура.

Андрей Курейчик говорит, 
что давно не контактировал 
в отцом – он с начала марта 
находился в самоизоляции. В 
квартире вместе с Владимиром 

Сергеевичем живут мачеха и 
брат Андрея, у них тоже взя-
ли тесты на коронавирус (но 
результатов пока нет), сейчас 
они тоже ушли на самоизо-
ляцию как контакты первого 
уровня.

«Народная Воля» поинте-
ресовалась, как себя чувствует 
отец Андрея Курейчика.

– Слава Богу, пока все ста-
бильно, ухудшений нет, болезнь 
протекает средне, отец не в 
реанимации, – рассказал Андрей 
Курейчик. – Хотя температура 
пока держится субфебрильная. 
Папа ни на что не жалуется – 
он человек военный! Говорит: все 
нормально. Надеюсь, все будет 
хорошо!

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

СУД

Рэха салюту
Рашэнне па справе пра выбухі на салюце 3 ліпеня 2019 года 

пакуль не вынесена.

Нагадаем, што 
ў Маскоўскім судзе 
Мінска пачаўся разгляд 
крымінальнай справы па па-
дзеях на Дзень Незалежнасці 
ў мінулым годзе.

Тады ў сталіцы адбыла-
ся трагедыя: падчас запуску 
салюту ўзарваліся зара-
ды, загінула 64-гадовая 
жанчына, яшчэ 11 чалавек 
атрымалі траўмы. У тым 
ліку дзіця – у яго былі лёгкія 
раны жывата, пляча, груд-
ной клеткі, галёнкі і іншых 
частак цела.

Пад суд трапілі трое 
абвінавачаных. Сярод іх 
два супрацоўнікі расійскай 
кампаніі, якая паставіла 
ў Беларусь пускавыя 
ўстаноўкі і снарады, – 
25-гадовы максімільян 
сапронаў і 29-гадовы 
Канстанцін Дзянісаў, а 
таксама камандзір роты 
Мінскай ваеннай каменда-
туры аляксей Круглік.

Іх абвінавачваюць у 
парушэнні правілаў абы-
ходжання з піратэхнічнымі 
вырабамі, якое пацягну-

ла смерць чалавека па 
неасцярожнасці, а таксама 
нанясенне ўрону ў буйным 
памеры.

Як высветліла след-
ства, напярэдадні салюту 
супрацоўнікамі Мінскай 
ваеннай камендатуры было 
выяўлена, што значная част-
ка піратэхнічных вырабаў 
не адпавядае нарматыўна-
тэхнічнай дакументацыі. 
Піратэхніка, якую раней 
закупілі ў Расіі, была бра-
каваная.

Каб на месцы выправіць 
знойдзеныя дэфекты і 
замяніць бракаваныя 
феерверкі, у Мінск прыехалі 
два інжынеры расійскага 
прадпрыемства. У выніку 
перад тым, як зарадзіць 
салютныя ўстаноўкі, быў 
зменшаны дыяметр зарадаў 
з дапамогай механічнага 
ўздзеяння. Кіраўніцтва па 
эксплуатацыі, а таксама 
нарматыўная і тэхнічная 
дакументацыя гэтага не 
прадугледжвала.

190 феерверачных 
вырабаў з 480, якія былі 
зараджаны ў восем салют-
ных установак, аказаліся 
небяспечнымi для правяд-
зення салюту.

Як паведамілі “Народнай 
Волі” ў судзе Маскоўскага 
раёна, пакуль што на пра-
цэсе аб’яўлены перапынак, 
дата, калі працягнецца суд, 
пакуль не прызначана.

Віктар ШПАК.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
Президент отметил, что ежесуточно анали-

зирует ситуацию с заболеваемостью в стране. 
Исходя из имеющейся информации и представ-
ленных графиков, отмечаются определенные 
положительные тенденции. 

«Это абсолютно показательные графики, они 
о многом говорят. Я доволен тем, что мы прак-
тически свели к минимуму ОРВИ (это сезонные 
все заболевания). Они у нас уже пошли на спад. 
Врачи и Минздрав еще раньше мне из опыта 
сказали о том, что на спаде ОРВИ дают хвост 
пневмоний. То есть пневмонии во время паде-
ния ОРВИ всегда увеличивались. Я это вижу 
по графику, в том числе в этом году», – сказал 
Александр Лукашенко.

Одновременно Глава государства конста-
тировал, что за последние дни, например в 
Витебской области, прирост количества новых 
пневмоний существенно сократился. «Сейчас 
в 2,5 раза снизилось. И это наша северная 
Витебская область. То же самое по Минску, 
хорошая тенденция», – рассказал Президент.

Вместе с тем Александр Лукашенко под-
черкнул, что успокаиваться нельзя, особенно 
в отношении пневмоний. Отчасти это связано 
и с неустойчивой весенней погодой. «Нам бы 
удержаться на этом уровне. Я говорил, что эта 
неделя до Пасхи будет показательной для всей 
страны. Если мы хотя бы удержимся на нынеш-
нем уровне эту неделю, значит, мы победили, 
– подчеркнул белорусский лидер. – Нам надо 
эту неделю напрячься, во что бы то ни стало. Не 
потому, что у нас катастрофа. Слава богу, у нас 
ее нет. У нас нет лавинообразного нарастания 
болезней. И это благодаря врачам и людям».

«Молодцы люди! Ничего не запрещаем, но 
сказали, что жизнь в ваших руках. Туда, куда чело-
век не хочет идти, он не идет. Ничего не запреща-
ем, никаких карантинов, ничего не водили. Сейчас 
людей, праздно шатающихся, на улице нет. То 
есть люди отреагировали, люди это понимают. И 
не надо их загонять в квартиры, запирать их там. 
Человек своей жизнью распоряжается сам. А мы 
должны ему помогать, что мы и делаем», – резю-
мировал Александр Лукашенко.

На совещании также обсуждены вопро-
сы амбулаторного лечения и соответствующих 
сроков в рамках противодействия распро-
странению коронавируса. «В последнее время 
мы говорим: самоизоляция, самоизоляция… 
Откровенно скажем, у нас нет никакой само-
изоляции. Это фактически амбулаторное лече-
ние. Мы ведь на эту самоизоляцию направляем 
людей решением врача. Это было мое железное 
требование – выработайте документы», – заявил 
Глава государства.

По его словам, если раньше госпитализи-
ровали всех сотнями, включая лиц, признан-
ных контактами первого и второго уровней, то 
теперь поняли, что в этом не всегда есть необ-
ходимость. Особенно речь о продолжительных 
сроках госпитализации. «Мы видим, что чело-
век нормальный, он у нас побыл 3–5 дней. Врач 
видит (уже из опыта), что его там держать не 
надо, но надо поберечь. Мы ему, грубо говоря, 
по-народному, в зубы документ, он расписыва-
ется, а врач ему прописывает 3, 5, 7 дней на эту 
самоизоляцию (то есть это фактически амбу-
латорное лечение). Он у нас на контроле. Если 
надо, мы его лечим, врач приходит. Милиция 
контролирует, чтобы он эти 3 или 5 прописан-
ных в документе дней, сидел дома», – отметил 
Александр Лукашенко.

При этом он призвал врачей, чтобы они не 
направляли на длительное амбулаторное лече-
ние в домашних условиях только лишь исходя 
из какой-то перестраховки. «Некоторые врачи 
в этом документе направляют на это лечение, 
самоизоляцию аж на 14 дней. Не будет он 14 
дней сидеть. Это фактически выздоравливаю-
щий или здоровый человек. Пишите столько, 
сколько надо. Слушайте, если 14 дней, то его уж 
лучше в стационаре держать. Мы же отпускаем 
тех, кто идет на выздоровление, притом хоро-
шими темпами. У него симптомов нет никаких. 
Врач видит, что он может дома долечиться», – 
сказал Президент. 

Александр Лукашенко также отметил, что 
в Беларуси уже прошла католическая Пасха, 
и хоть немного, но люди приходили в храмы, 
собирались возле них. «Это дело каждого чело-
века. Но мы не запрещали ни одному человеку. 
Если вы хотите сходить, пожалуйста, идите. Но 
люди побереглись. Это их право», – подчеркнул 
Глава государства.

На нынешней неделе Пасху будут отмечать 
православные верующие, коих в Беларуси боль-
шинство. «Еще раз подчеркиваю: мы дорогу к 
храму никому не закрываем. Это мое жесткое 
требование. Мы никому ничего не запрещаем. 
Мы это довели до руководства всех церквей, 
конфессий, в том числе и православной церкви. 
Кто хочет, тот помолится, сходит в храм. Я буду 
в церкви. Это моя традиция. Я редко бываю, но 
на Рождество и Пасху я всегда в церкви. Обычно 
в районы выезжаю, бываю в этих маленьких 
церквушках», – заявил Александр Лукашенко.

Вместе с тем он обратился с призывом к свя-
щеннослужителям с учетом складывающейся 
обстановки не держать людей долго в храмах. 
«Свечку поставил, вышел и пошел. Все проповеди 
лучше возле храма», – сказал белорусский лидер.

Он также заявил о необходимости предус-
мотреть специальные места для традиционного 
освящения яиц и куличей, чтобы столы были не 
в помещениях, а на открытом воздухе. «Столы 
надо поставить там, где повыше, ветерок и про-
чее. Чтобы это не было в помещениях. Надо 
поберечься там, где можно. И священнослужи-
тели это должны понимать, особенно в горо-
дах», – отметил Глава государства. 

Президент коснулся и темы освещения ситу-
ации с коронавирусом в СМИ. Он упрекнул 
российские СМИ в предвзятом освещении при-
нимаемых в Беларуси мер по борьбе с корона-
вирусом. «Хотел бы еще раз коснуться вопроса 
СМИ. Неплохо начали работать наконец-то и 

белорусские СМИ. Я вчера смотрел итоговые 
программы по всем каналам. Очень объем-
но. Даже у Владимира Степановича (Министр 
здравоохранения Владимир Караник. – Прим.) 
забрали работу. Уже так объяснили все и про 
маски, и про бахилы, и лечение, что только 
сиди дома и лечись, – сказал Глава государства. 
– Мне много говорят, что мы там проигрываем 
Telegram-каналам и прочее. Да, наверное, там 
грязи больше, чем наших голосов – официаль-
ных властей. Хотя информации не скажешь, 
что не хватает. Но я так подумал, ну что нам, 
пиариться и начать создавать какие-то Telegram-
каналы и там какую-то полужелтую информа-
цию вбрасывать, чтобы там присутствовать… 
Наверное, это не наш путь».

Александр Лукашенко подчеркнул, что для 
тех, кто хочет услышать профессиональную точ-
ку зрения, информации достаточно: «Каждый 
день мы, ничего не скрывая, выдаем в эфир. 
Выступают медики, специалисты, профессиона-
лы. Дошли до того, что уже врачи-пульмонологи 
выступают»».

Наряду с этим Президент в негативном 
ключе высказался о том, как освещают собы-
тия в Беларуси в российских медиа, притом 
не только в анонимных Telegram-каналах, но и 
в общероссийских СМИ. «Дают такую гадкую 
информацию. А, батька там лечит своих тракто-
ром, водкой, баней… Знаете, когда-то я на ходу 
пошутил. Но в каждой шутке есть доля шутки», 
– заметил Глава государства.

«Россиянам хотел бы сказать – этим, кото-
рые «плявузгают»: не трогайте нас! Мы ведь у 
них ничего не просим. Мы спасаемся, защища-
емся сами. Приезжайте к нам, посмотрите сами. 
Но зачем же вы нас в России делаете дураками? 
Зачем русскому человеку вбивать в голову, что 
там, на Западе, наши эти белорусы, они какие-то 
ненормальные?» – поставил вопрос Александр 
Лукашенко.

«Притом тут уже не отбрыкаешься, что это 
неуправляемые каналы. Вот мне недавно пока-
зали в очередной раз какого-то Клейменова, 
который там на Россию выдавал, что у нас 
и заболевания, и прячут информацию… Ну 
и наши начали подхватывать. Мы пригласи-
ли Всемирную организацию здравоохранения. 
А слабо всем позвать специалистов в страну? 
Россиянам, американцам (от всемирной органи-
зации). И вот так сказать: идите и посмотрите, 
как у нас они были. И что они (ВОЗ. – Прим.) 
сказали – претензий к белорусам нет», – подчер-
кнул Глава государства.

«Да, есть рекомендации: не ходите толпами, 
не тритесь друг о друга, не целуйтесь, не обни-
майтесь и прочее. Мы воспринимаем эти реко-
мендации. Но что мы делаем неправильно и где 
мы врали? Публично сказали, что ни Минздрав, 
и власти здесь не врали. Мы открыты – при-
ходите и смотрите. Мы делаем это для своих 
людей. Но россияне нам не чужие. Мы гото-
вы с ними общаться, советоваться», – заявил 
Александр Лукашенко.

Президент отметил, что если в России дей-
ствительно хотят как-то помочь Беларуси, то 
могли бы снизить до мировой цену на постав-
ляемый природный газ: «Если хотите помочь, 
сделайте нам мировую цену по природному газу. 
Сегодня в Европе природный газ Россия про-
дает по 80 долларов, не выше 90 долларов за 
1 тыс. куб.метров. А мы платим 127 долларов. 
Где такая цена сегодня есть? Вот хотите помочь, 
помогите. Ни денег, ничего не просим. Зачем с 
нас шкуру драть?»

«Но об этом в России никто не скажет. Эта 
правда кому-то там не нужна. Догадайтесь с 
трех раз, кому. Поэтому еще раз повторяю: вы 
нас не трогайте! Закончится это все, потом мы 
посмотрим, кто прав, а кто нет», – добавил бело-
русский лидер.  

Александр Лукашенко также напомнил Главе 
Администрации Президента о задаче пресекать 
в Беларуси всякие попытки хайповать на теме 
коронавируса. «И своих надо контролировать. 
И Комитету госбезопасности пожестче здесь, и 
милиции, и Мининформ пускай смотрит за всеми. 
Когда побывали здесь международные эксперты, их 
поубавилось – таких смелых, которые хайповали в 
интернете на этой беде. Но еще они есть. Их надо 
ставить на место. И не бояться, что нас обвинят в 
какой-то недемократичности. Пройдет это все, и 
мы посмотрим, кто нагнетал психоз», – сказал он.  

Президент отметил, что есть в мире СМИ 
и политики, которые хайпуют на этой теме, и 
предупредил, что в Беларуси так не поступают. 
«Мы это не делали. И я вас всегда предупреж-
дал, что не надо этого делать. Потому что потом 
стыдно будет своим людям смотреть в глаза. 
Политика, которая исходит от земли, от людей, 
и мы этой политики должны придерживаться, 
– заявил Глава государства. – Мы выработали 
свою тактику борьбы с этими инфекционны-
ми заболеваниями. Мы, не развалив систему, 
имеем инфекционные больницы от районов 
до Минска, научно-практические центры. Они 
оснащены. Это нас сегодня спасает».  

«Давайте будем спокойно жить, заниматься 
своим делом, растить детей и думать о будущем. 
А мы сделаем все для того, чтобы каждый человек 
сохранил свою жизнь. Особенно сейчас, чтобы 
доказать, что мы можем бороться за человека 
и побеждать эту заразу. Как я сказал, красиво 
побеждать», – подчеркнул Александр Лукашенко.  

Президент добавил, что в числе обсуждае-
мых на совещании не только вопросы, связан-
ные с болезнями, но и перспективные темы, 
которые надо решать. Кроме того, в стране 
набирает обороты посевная кампания. «Люди 
работают так, как надо. Молодцы. Но, тем не 
менее, мы должны видеть перспективы, что 
будет завтра-послезавтра, когда это все закон-
чится», – резюмировал Президент. 

(president.gov.by.)

Что вчера сказал  
  лукашенко…

ОФИЦИАЛЬНО
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СКАНДАЛЬНАЯ ЭПОПЕЯ: ТОЧКИ НАД «І»

Без гледачоў і ў масках
Сёмы сезон беларускага Brands Fashion Show стаў трэцім модным паказам у свеце (пасля 
паказу Армані ў Мілане і Mercedes-Benz Fashion Week Russia), які прайшоў без гледачоў. 

Замест гэтага арганізатары зрабілі стаўку на анлайн.

«Магатэкс» зараз таксама шые маскі
ААТ «Магатэкс» перапрафілявала швейную вытворчасць на выраб шматразовых павязак для твара. На  

дадзены момант швейная вытворчасць у Магілёве, а таксама філіялы прадпрыемства ў Кобрыне, Полацку і 
Быхаве вырабляюць сродкі індывідуальнай абароны. У планах нарасціць аб’ёмы да 80 тысяч павязак у суткі.

«Народная Воля» никогда не подливала масла в огонь, освещая ситуацию вокруг аккумуляторного завода, построенного в пяти с лишним километрах от Бреста.
В то же время важно, чтобы наши читатели знали из достоверных источников, как развязывается этот скандальный узел.

Злая слепота
Из-за этого вот уже почти год как заблокирован пуск новейшего аккумуляторного завода под Брестом.  

Колоссальный ущерб нанесен не только инвесторам, но и государству.
И все же хочется восклик-

нуть: «Наконец-то!»
Брест, его 350 тысяч жите-

лей, как и население приле-
гающих деревень, наконец-то 
могут с облегчением вздох-
нуть: аккумуляторный завод, 
построенный с иголочки кам-
панией «АйПауэр», не угро-
жает как их здоровью, так и 
окружающей природной среде.

9 апреля получено поло-
жительное заключение госу-
дарственной экологической 
экспертизы, о чем не замед-
лили сообщить многие сайты. 
Фактически дано добро на 
запуск предприятия с целью 
испытания смонтированного 
оборудования, систем водо-
снабжения, канализации, ото-
пления, вентиляции и иных 
производственно-технических 
и вспомогательных узлов.

Скандал, разгоревший-
ся вокруг аккумуляторного 
завода более двух лет назад, 
похоже, стихнет так же неза-
метно, как и начинался. Уже 
несколько последних месяцев 
свидетельствуют о том, что 
многим из приходящих каж-
дое воскресенье на централь-
ную площадь Бреста с целью 
«покормить голубей», а затем 
прошпацировать по одной-
другой улице, требуя таким 
образом от властей закрытия 
еще не начавшего работать 
завода, стало ясно: их граж-
данская активность использу-
ется кое-кем не в интересах 
общих благ, а совсем в иных. 
И если на первых порах коли-
чество «голубятников» от вос-
кресенья к воскресенью уве-
личивалось, то затем рядом 
с рьяными инициаторами 
акций начало появляться все 
меньше и меньше людей, их 
поддерживающих. А чтобы 
избежать саморазоблачения, 
так называемые предводители 
народных масс и их помощни-
ки в лице блогеров-самоучек 
стали размещать на местных 
сайтах информацию о «корм-
лении голубей» и протестных 
шествиях по городу зачастую 
без снимков – чтобы нельзя 
было судить об убывающем 
интересе широкой обществен-
ности к их акциям*.

Но оставим без коммен-
тариев некоторые хитрости 
тех, кто все же смог долгое 
время не только будоражить 
простых жителей крупного 
областного центра и прилега-
ющих деревень, но и не давать 
покоя властям. Как местным, 
так и республиканским. Дело 
дошло до того, что 14 июня 
прошлого года председатель 
Брестского облисполкома 
А.Лис подписал распоряжение 
о приостановлении введения в 
строй аккумуляторного заво-
да «до устранения выявлен-
ных нарушений». А через три 
дня областной комитет при-
родных ресурсов и охраны 
окружающей среды приоста-

новил разрешение заводу на 
выброс загрязненных веществ 
в атмосферу.

Поскольку группа про-
тестующих против ввода в 
строй аккумуляторного заво-
да напоминала о себе каждое 
воскресенье, то со стороны 
властей был сделан встречный 
шаг. Мол, нужно провести 
общественную экологическую 
экспертизу, что прописано 
в нашем законодательстве. 
Заметим: в таком случае воз-
можно привлечение независи-
мых экспертов по оценке как 
проектной документации, так 
и всех выполненных работ 
по строительству завода, его 
функционированию в соот-
ветствии с существующими 
нормами.

30 декабря минувшего года 
ООО «АйПауэр», как и поло-
жено, разместило в средствах 
массовой информации уведом-
ление о старте процедуры. До 
15 января 2020 года принима-
лись заявления от желающих 
участвовать в независимой 
экспертизе – как от рядовых 
граждан Республики Беларусь, 
так и от общественных объ-
единений, осуществляющих 
деятельность в области охра-
ны окружающей среды. Пакет 
документов для проведения 
общественной экологической 
экспертизы был передан одно-
му из заявителей – Евгению 
Скрабутану. Два других ини-
циатора – Дмитрий Бекалюк и 
Владимир Мороз – от получе-
ния документации отказались, 
ссылаясь на то, что «некото-
рые паспорта на техническое 
оборудование… предостав-
лены на иностранном языке 
без официально заверенного 
перевода», а также на то, что, 
мол, не всё в порядке с оформ-
лением других материалов. 
При желании не составляло 
никакого труда прояснить все 
нюансы в рабочем порядке, 
но почему-то те, кто раньше 
с фанатизмом упирал на то, 
что общественность должна 
сказать свое слово, без при-
ложения каких-либо усилий 
ушел от организации проведе-
ния независимой экспертизы. 
В конце концов, у них была 
масса возможностей решить 
все интересующие их вопро-
сы в законном порядке, при 
необходимости дойдя даже до 
суда. Но они демонстративно 
не пошли по этому пути, и 
общественная экологическая 
экспертиза провалилась.

В то же время руководители 
ООО «АйПауэр» не отказыва-
лись от диалога с обществен-
ностью. Наоборот, обрадова-
лись, получив письмо от ОО 
«Экодом», в котором предла-
галось провести «комплексные 
консультации с обществен-
ностью, а также организовать 
сбор вопросов и мнений, имею-
щих отношение к планируемой 
деятельности ООО «АйПауэр». 

Чтобы в полной мере реали-
зовать идею ОО «Экодом», 
решено было наладить еже-
недельные «круглые столы» с 
привлечением профильных экс-
пертов, представителей обще-
ственности, структур экологи-
ческой направленности, средств 
массовой информации. К сожа-
лению, те, кто после ежевос-
кресного «кормления голубей» 
водил за собой по главным ули-
цам Бреста несколько десятков 
человек, публично проигнори-
ровали «круглые столы».

Можно догадываться, как 
они теперь отнесутся к поло-
жительному заключению 
государственной экологиче-
ской экспертизы. В минувшую 
субботу «Народная Воля» 
связалась по телефону с наи-
более активными противни-
ками ввода в строй аккуму-
ляторного завода – Дмитрием 
Бекалюком, Александром 
Кабановым и Татьяной 
Фесиковой. Они, было ска-
зано, остаются при своем 
мнении: предприятие нужно 
закрыть, не открывая.

А если унять эмоции и 
пойти от конкретных фактов? 
Именно они, серьезнейшие 
обоснования, легли в основу 
положительного заключения 
государственной экологиче-
ской экспертизы.

Зачинщики «голубиных» 
протестов нагнетают обще-
ственный психоз, утверждая, 
что аккумуляторный завод, 
продукция которого содержит 
вредные реагенты, не может 
располагаться на территории 
свободной экономической 
зоны: очень близко город 
Брест, рядом несколько сель-
ских населенных пунктов. То 
есть пусть завод находит себе 
место в любом другом регионе 
страны, но не здесь. Хотя в 
Орше, Шклове, Могилеве или в 
Витебске и Гродно тоже живут 
люди… Что, скажите, пересе-
лить аккумуляторный завод в 
Беловежскую пущу, где, кроме 
зверья, нет ни одной живой 

души? А если серьезно, то 
зачем огород городить – есть 
такой очень серьезный доку-
мент Министерства здравоох-
ранения Республики Беларусь, 
как «Требования к организа-
ции санитарно-защитных 
зон предприятий, сооружений 
и иных объектов, являющих-
ся объектами воздействия на 
здоровье человека и окружаю-
щую среду». Так вот в этом 
документе четко и ясно сказа-
но: для предприятий, произ-
водящих свинцовые аккуму-
ляторы, санитарно-защитная 
зона должна быть не менее 
500 метров. Соблюдена ли эта 
строгая норма? Соблюдена. 
Расстояние от границы терри-
тории завода до ближайших 
поселений: в северную сторо-
ну (поселок Хабы) – 771 метр, 
в юго-восточную (поселок 
Бульково) – 1582, в западную 
(поселок Тельмы-2) – 2270, 
в южную (поселок Щебрин) 
– 1630, в восточную – 2000 
метров; до границы города 
Бреста – более 5 километров. 
Какие вопросы, протестанты?!

Заметим: выпуск свинцо-
вых аккумуляторов налажен 
во многих странах. А вы слы-
шали, чтобы там обществен-
ность по этому случаю бун-
товала? Мы не слышали. Хотя 
в том же Пястове, пригороде 
Варшавы, жилые дома распо-
ложены через дорогу от про-
изводственных цехов аккуму-
ляторного завода. В Познани 
такое же предприятие распо-
ложено в 50 метрах от реки 
Варта и в 400 метрах от жилых 
домов. Всем известно, как 
жестко действуют в Германии 
«зеленые», поднимают на ноги 
всю страну, если обнаружива-
ют какой-либо вред здоровью 
людей и окружающей среде. 
Так вот в Ганновере расстоя-
ние от аккумуляторного заво-
да до реки 200 метров, а до 
жилых домов – 500.

Что и говорить, под 
Брестом кампания «АйПауэр», 
вложив 26 миллионов долла-

ров, построила суперсовре-
менное предприятие, оно не 
только по этим, но и по всем 
остальным параметрам соот-
ветствует санитарным и иным 
нормам нашего законодатель-
ства, которое, заметим, более 
требовательное, чем в других 
странах. Возьмем такую пози-
цию, как рассеивание свинца в 
зоне расположения завода. Все 
расчеты показывают, что ни в 
одном случае концентрация его 
в атмосферном воздухе не пре-
высит допустимых норм. Более 
того, она будет во много раз 
ниже. По результатам исследо-
вания, проект аккумуляторно-
го завода ООО «АйПауэр» (с 
годовым объемом выбросов по 
свинцу в количестве 17,1 кило-
грамма) имеет более чем пяти-
кратный запас по безопасно-
сти для здоровья населения.

Позвонив Д.Бекалюку, 
который забросал жалобами 
множество инстанций, мы 
услышали: «Президент сказал, 
что брестчане будут сами 
решать, быть заводу или не 
быть. Была назначена обще-
ственная экспертиза, но так 
и не состоялась. В процес-
се приемки документов были 
выявлены факты, как мы пред-
полагаем, подделки докумен-
тов». О том, кто фактически 
устранился от организации 
общественной экологической 
экспертизы, сказано выше. 
А вот «предполагаемой под-
делкой документов» занима-
лись органы внутренних дел. 
Не нашли они следов каких-
либо фальсификаций, при 
том что им были предостав-
лены оригиналы технической 
документации на всё обору-
дование. Об этом Д.Бекалюку 
сообщено официально: «…
факты фальсификации и под-
делки документов являются 
Вашими предположениями, не 
подтвержденными собранны-
ми материалами». Но он, как 
ни странно, продолжает гнуть 
свою линию. Не преследуется 
ли при этом одна и та же цель 

– любым способом затянуть 
процедуру ввода завода в экс-
плуатацию?!

Наверняка в будущем кто-
нибудь подсчитает, сколько 
рабочих дней, недель, меся-
цев ухлопали сотрудники 
различных органов на про-
верку и перепроверку заяв-
лений, жалоб тех, кому, счи-
тай, вот уже три года не дает 
покоя этот аккумуляторный 
завод под Брестом. Как же, 
ни один сигнал не должен 
быть оставлен без внимания. 
А потому немало времени 
пришлось потратить тем же 
сотрудникам Министерства 
внутренних дел, например, 
на проверку фактов о «нару-
шениях при выделении земли 
ООО «АйПауэр» в свободной 
экономической зоне». Но вот 
читаем заключение: «При рас-
смотрении обращения (про-
тивников аккумуляторного 
завода. – ред.) установлено, 
что земельный участок пло-
щадью 5,37 га под строитель-
ство и эксплуатацию возво-
димого аккумуляторного заво-
да предоставлен Брестским 
райисполкомом 03.11.2016. 
Далее, в целях строительства 
отдельных подземных линей-
ных соединений (кабельной 
линии электропередач, сетей 
канализации) в марте 2017 
года комиссией Брестского 
райисполкома согласовано 
место размещения прокладки 
линии электропередач и кана-
лизации. сведения о фаль-
сификации разработанных 
Брестским райисполкомом 
и УП «Проектный институт 
Брестгипрозем» земельно-
кадастровых документов не 
подтвердились, нарушений 
действующего законодатель-
ства не установлено».

И, конечно, мы не можем 
не процитировать такой фраг-
мент нашего субботнего разго-
вора с брестскими противни-
ками аккумуляторного завода: 
«По нашей информации, с того 
времени, как завод был постро-

ен, и до сего времени никакого 
дополнительного газоочист-
ного оборудования кампанией 
закуплено не было». Уверены, 
что и Дмитрий Бекалюк, и 
Александр Кабанов, и Татьяна 
Фесикова знают, что по оцен-
ке отечественных и зарубеж-
ных экспертов аккумулятор-
ный завод оснащен самым 
современным оборудованием 
такого профиля. К тому же по 
рекомендации государствен-
ной экологической эксперти-
зы дополнительно приобрете-
ны две мобильные газоочист-
ные установки. Так что и тут 
вопросы отпадают.

Газетная площадь, к сожа-
лению, не позволяет нам ком-
ментировать каждый пассаж 
брестских борцов «за народ-
ное счастье». Но поделить-
ся с читателями кое-какими 
раздумьями, пожалуй, стоит. 
Как нам кажется, не случай-
но разгорелось пламя вокруг 
аккумуляторного завода 
ООО «АйПауэр». Все было 
тихо, пока Беларусь полно-
стью снабжалась энергозаря-
жающими батареями извне. 
Но вот нашлись у нас умные 
головы, которые сказали: 
мы что, сами не можем это 
делать? А аккумуляторный 
рынок страны – это прибли-
зительно 600.000 изделий в 
год на сумму ни мало ни мно-
го где-то под 50 миллионов 
долларов США. Кому хочется 
терять такие деньги?

Скажете: к чему вы кло-
ните? Утверждать, что кукло-
воды ярых противников 
аккумуляторного завода под 
Брестом находятся за кардо-
ном, не будем, как и отрицать 
этот вполне вероятный факт. 
Но яснее ясного: появится 
у нас своя «аккумуляторная 
отрасль» – значит, сузится 

«их» рынок, усилится кон-
куренция. На добрый лад, 
нашим властям поддержать 
бы инициативных людей, 
взявшихся за осуществление 
крайне важного экономиче-
ского и социального проекта. 
То, к чему прилагает все уси-
лия кампания «АйПауэр», – это 
не просто производство кон-
курентоспособной продукции, 
не просто серьезный вклад в 
решение проблемы импорто-
замещения, создание немалого 
количества рабочих мест, уве-
личение налоговых поступле-
ний в казну, развитие отече-
ственных научных разработок. 
Проблема Covid-19 показала, 
как неожиданно могут рушить-
ся международные цепочки 
технического сотрудничества. 
Сбои в поставках комплектую-
щих из того же Китая вызыва-
ют остановку автомобильных 
конвейеров в Чехии, Словении, 
Словакии… Эйфория глобали-
зации завершается, и западные 
страны всерьез озаботились 
максимальной локализацией 
любого производства на тер-
риториях собственных госу-
дарств. А Беларусь автомо-
бильная страна – МАЗ, МТЗ, 
БЕЛАЗ, «БелДжи»… И соз-
дание своей аккумуляторной 
отрасли имеет важнейшее 
значение.

Если говорить по боль-
шому счету, то это укрепле-
ние безопасности страны. 
И когда на этом пути дает о 
себе знать чья-то злая слепо-
та, то страдающим ею нужно 
помочь от нее избавиться. И 
положительное заключение 
государственной экологиче-
ской экспертизы – закономер-
ный процесс.

Петр КУПЧИН,
Сергей НИКАНОРОВ.

* Как и можно было ожидать, появившееся 9 апреля 
положительное заключение государственной экологиче-
ской экспертизы инициаторы «кормления голубей» исполь-
зовали для того, чтобы в воскресенье в центре Бреста 
появилось побольше противников аккумуляторного заво-
да. Как отметил один из местных сайтов, «12 апреля на 
площади Ленина в Бресте прошло традиционное кормление 
голубей в знак протеста против аккумуляторного завода, 
которое через полчаса после начала переросло в митинг». 
Заметим: для проведения митинга нужно официальное 
разрешение. А поскольку его не было, то правоохранитель-
ным органам пришлось предпринять некоторые действия.

Интересно, как подали воскресную информацию из 
Бреста столичные сайты.

«TUT.BY»: «Около 150 человек прошли по центру 
Бреста в масках и с баннером «Нет заводу АКБ».

радыё свабода: «На акцию пратэсту ў Берасці прыйшло 
200 “акумулятаршчыкаў”.

«Наша Ніва»: “На акцыю пратэсту супраць 
акумулятарнага завода ў Брэсце выйшлі некалькі соцень 
чалавек у масках”.

«Naviny.by»: «Сотни брестчан провели шествие против 
завода АКБ».

Так все же сколько брестчан участвовало в воскресной 
акции – около 150 или несколько сотен? И вообще – поче-
му ни слова о сути положительного заключения государ-
ственной экологической экспертизы? Что, ни участников 
акции, ни тех, кто ее взялся освещать, это не интересует?..

ПОДЫУМЗА ПРАХАДНОЙ

«З канца лютага мы 
прыступілі да вытворчасці шмат- 
разовых павязак, – распавялі 
«Народнай Волі» на прад-
прыемстве. – Зараз наладжа-
на ўласная вытворчасць марлі 
смесавай, а таксама выраб 
павязак з марлі, баваўняна- і 
віскозаўтрымліваючай тканіны. 
Днямі мы атрымалі дэкларацыю 
адпаведнасці павязак патраба-
ванням СТБ 638.

Вырабленыя на «Магатэкс» 
сродкі індывідуальнай аба-
роны пастаўляюцца для 
рэалізацыі праз аптэчную сетку 
Магілёўскага РУП «Фармацыя», 
а таксама перададзены 
супрацоўнікам ААТ «Магатэкс» 
для выкарыстання на працоўным 
месцы».

Дарэчы, для шматразовых 
павязак дзейнічаюць тыя ж 
патрабаванні па выкарыстанні, 

што і для аднаразовых: важна 
мяняць сродкі абароны кож-
ныя 2–3 гадзіны, а ў выпад-
ку ўвільгатнення тканіны ад 
кашлю ці чыхання – часцей. 
Шматразовыя вырабы можна 
мыць уручную ў гарачай вадзе 
ў мыльным растворы, асобна 
ад астатняй бялізны, сушыць ў 
распраўленым стане, абавязкова 
прагладжваць гарачым прасам з 
двух бакоў.

ААТ «Магатэкс» – найбуй-
нейшы вытворца тэкстыль-
най прадукцыі ў Рэспубліцы 
Беларусь, краінах СНД, 
блізкага і далёкага замежжа. 
Прадпрыемства працуе з 1973 
года. У склад ААТ «Магатэкс» 
уваходзяць тры фабрыкі – ткац-
кая, аздобная і швейная, а так-
сама швейны вытворчы ўчастак 
у Быхаве, вытворчыя філіялы ў 
Кобрыне і Полацку.

ВаЖНа!
Што рэкамендуе сусветная 

арганізацыя аховы здароўя?
• Перад тым як надзець маску, 

апрацуйце рукі спіртазмяшчальным 
сродкам або вымыйце іх з мылам.

• Надзеньце маску так, каб яна 
закрывала нос і рот без зазораў 
паміж тварам і маскай.

• Не дакранайцеся да маскі 
падчас выкарыстання; у выпад-
ку дакранання апрацуйце рукі 
спіртазмяшчальным сродкам або 
вымыйце іх з мылам.

• Як толькі маска робіцца 
вільготнай, замяніце яе на новую.

• Здымайце маску правільна, 
трымаючыся за гумкі ззаду (не даты-
каючыся да пярэдняй часткі маскі), 
апрацуйце рукі спіртазмяшчальным 
сродкам або вымыйце іх з мылам.

Галіна РУТ.

Яшчэ некалькі месяцаў таму 
такі фармат паказу мод выглядаў бы 
дзіўна і нават непрымальна: усё-такі 
гледачы – неад’емная частка падоб-
ных мерапрыемстваў. Аднак жыццё 
ўносіць свае карэктывы. І ў цяпераш-
няй сітуацыі ў арганізатараў было 
ўсяго два варыянты: альбо адмя-
няць шоу, як гэта зрабіла большасць 
арганізатараў модных паказаў, альбо 
правесці яго за зачыненымі дзвяры-
ма.

«Адмяніць або перанесці Brand 
Fashion Show было б самым простым 
рашэннем. Але, як нам здаецца, не 
зусім правільным. Жыццё працягваец-
ца, мода не стаіць на месцы, а людзям, 
чый лад жыцця радыкальна змяніўся, 
катастрафічна не хапае тых забаў 
і падзей, якія былі да наступлення 
пандэміі. І мы вырашылі, што было 
б несправядліва пазбаўляць іх свята, 
і сталі першапраходцамі на шляху 

стварэння відэаверсіі fashion-шоу», 
– тлумачыць арганізатар праекта, 
кіраўнік камунікацыйнага агенцтва 
EffectPromo Ірына Нікалаева.

Паводле яе слоў, на прынцыпо-
вае рашэнне правесці Brands Fashion 
Show паўплывала і жаданне пад-
трымаць беларускіх дызайнераў, 
якія, як і ўся індустрыя прыгажосці, 
апынуліся ў складанай сітуацыі. 
Удзел у шоу быў бясплатны.

Беларускі дызайнер Іван 
айплатаў кажа, што мода сыходзіць 
у падполле.

– Індустрыя прыгажосці 
звалілася на 95 працэнтаў, – дзеліцца 
сваімі назіраннямі Іван Айплатаў. 
– Для мяне зараз выдатны час для 
творчасці, перазагрузкі. Нагода пера-
гледзець тое, што рабіў да гэтага. І 
я адчуваю вялікі творчы ўздым. Ёсць 
некалькі праектаў, і спадзяюся, што 
я «выстралю» да лета.

Што ж тычыцца масак... Ад іх мы 
нікуды не падзенемся. Кітайцы іх носяць 
даўно, і нам гэта падавалася дзіўным. 
Цяпер гэта ўжо не здзіўляе, і людзі 
нават дыстанцуюцца ад тых, хто не 
носіць масак. Думаю, у гэтага аксэсуара 
будзе свая гісторыя, са звычайнага срод-
ку абароны ён ператворыцца ў фетыш. 
Дарэчы, я адчуваю творчы калапс, калі 
бачу людзей у гэтых танных марлевых 
масках, якія да таго ж не абараняюць. 
Нам захочацца прыгажосці...

«Мы ўдзячны кожнаму дызайнеру 
і партнёру, які падтрымаў нас, – пад-
вяла вынікі сезона Ірына Нікалаева. 
– Мадэлі ў масках выглядаюць кры-
ху дзіўна, але гэта неабходнасць і 
нашы сённяшнія рэаліі. Я ўпэўнена, 
што ўвосень мы сустрэнемся з вамі ў 
Falkon Club Arena і будзем успамінаць 
гэтыя няпростыя часы як пэўны 
вопыт, які мы перажылі і з годнасцю 
пайшлі далей».
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П о Ш т а

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Ён пра Ільфа 
і пятрова 
не ўзгадаў 
своечасова
У Маларыце непахмелены дзя-
цюк раніцай разбіў акно ў мэбле-
вым магазіне, пераблытаўшы 
з ювелірным. Пажывіцца 
брыльянтамі не ўдалося, і дзяцюк 
пакінуў магазін праз тое ж акно.

Не дзіўна, што мужык уранку
Прачнуўся з хворай галавой,
Бо не адну, напэўна, шклянку
У арганізм набулькаў свой.
Мужык успомніў, што па п’янцы,
Калі заліў мазгі свае,
Паабяцаў купіць каханцы
З брыльянтам кольца і калье.
(Прызнацца трэ, што ў ходзе п’янкі
Усе амаль што мужыкі
Даюць каханкам абяцанкі,
Затым кусаюць языкі.)
А дзе ж купюры ўзяць на гэта
Яму, прапойцу-мужыку?
Няма таўстога партманета,
І вецер свішча ў кашальку.
“Прабач, – сказаць каханцы міла, –
Наконт каштоўнасцяў – адбой”, –
І пляшку таннага “чарніла”
Замест калье прынесці ёй?
Пакрыўдзіцца каханка можа,
Яшчэ й абурыцца яна.
І, раззлаваная, крый божа,
Больш не дапусціць да сцягна.
Не цешыць тая перспектыва – 
Патрэбна ейнае сцягно:
Яшчэ мацак, хоць жлукціць піва
І п’е пладовае віно,
Таму цяпер яму й хрэнова,
Падняўся з галавой дурной…
Але ж стрымаць патрэбна слова,
Здабыць калье любой цаной!
Ён для каханкі зверне горы!
І для мяне зусім не ўздзіў,
Што раніцою кумпал хворы
Ідэю хворую радзіў.
Прыджгаў мужык да магазіна.
Якога? Не зусім відно…
Была ў руцэ яго цагліна,
Цаглінай ён разбіў акно.
Спачатку разгубіўся трошкі,
Затым прапаў настрой былы:
Стаялі ў зале крэслы, ложкі,
Канапы, шафы і сталы.
А ён жа планаваў папасці
У ювелірны магазін,
Дзе ёсць брыльянты рознай масці,
Сапфіры, золата, бурштын.
Ды не туды яго занесла…
Каханка нават і паб’е,
Калі падарыш стол ці крэсла
Замест пярсцёнка ці калье.
Такая выйшла нечаканка…
Ён да разбітага акна
Ішоў і думаў, што каханка
Усё ж адлучыць ад сцягна…
                    * * *
Якая просіцца выснова?
Дарма мужык выказваў злосць:
Паводле Ільфа і Пятрова,
Парой брыльянты ў крэслах ёсць…

Галоўны сімптом 
– Дакучае ўсім каранавірус.
Быццам з-пад зямлі нягоднік 
вырас!
Ён такі злавесны, невядомы…
А якія віруса сімптомы?
– Мае ён сімптомы сапраўды.
Ды найперш вывіхвае глузды…

Зараз чых рэжа слых 
Калі чыхаў калісьці хтосьці,
Яму казалі:
– Будзь здароў!
І не гучала ў словах злосці,
Ніхто не гнаў да дактароў.
Цяпер зусім інакшы побыт
І ў маладзёнаў, і ў дзядуль.
Калі чыхае той, хто побач,
Яму гавораць:
– Прэч адсюль!

Два банкеты не пад сілу
Хлапцу дзяўчына даспадобы.
У маці папрасіў рукі.
(Адзначым мы, што ўчынак добры.)
– Я не аддам сваёй дачкі!
Ты захлынаешся ў аблудзе! –
Хлапцу яна дала адлуп. –
Калі вяселле ўсё-ткі будзе,
Дык цераз мой, як кажуць, труп!
– А варыянт цікавы гэты…
Аднак скажу ў сваю чаргу,
Што пацягнуць аж два банкеты
Пры ўсім жаданні не магу…

Гарадскі 
Пра кагосьці кажуць – “гарадскі”.
Ён на самай справе хто такі?
Адкажу я фразаю адной:
Для такога цыркам пахне гной…

ГАЗЕТА – ЧЫТАЧ

РЭДКІ ВЫПАДАК

РЭЗАНАНС      ДАВЕДАЧНАЕ БЮРО

На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА «Беларускае 
таварыства абароны правоў 
спажыўцоў» Васіль ВАЛАСЮК.

     ДАВЕДАЧНАЕ 

Не спадабалася работа фотамайстра
Зрабілі фота ў адной прыватнай фірме па аказанні 

фотапаслуг, а мне наогул не спадабалася работа 
фатографа. Па-першае, я на фота сяджу “пад вуглом”, 
па-другое, на фотапаперы бачны нейкія плямы. Фота 
ўжо надрукавалі, але ці можна запатрабаваць, каб 
зрабілі дубль?

Антон МАЛІЦКІ, г.Валожын.
– Калі вы прымаеце работу альбо паслугу, напры-

клад, хімчысткі, цырульні ці фотамайстэрні і ў ёй ёсць 
відавочныя недахопы, то можаце заявіць прэтэнзію, але 
павінны гэта зрабіць адразу.

Мільгае экран планшэта
Падарыў сыну планшэт, але ўжо праз месяц 

заўважылі, што экран прыкладна пасля гадзіны працы 
пачынае мільгаць. Што рабіць?

Валерый БУДАНАЎ, г.Кобрын.
– Вы маеце права звярнуцца ў сэрвісную майстэрню 

для ліквідацыі недахопаў. Можна таксама адмовіцца ад 
рамонту і запатрабаваць у прадаўца замены апарата.

Ці можна вярнуць у магазін малако?
Набыла ў магазіне тры літры малака, каб не бегаць 

за ім штодзень. А вечарам яшчэ і муж прынёс тры 
літры – ім выдалі на прадпрыемстве. Ці можна вярнуць 
малако ў магазін (чэк захаваўся)?

Галіна ПАДРЭЗ, Гродна.
– Майце на ўвазе, што якасныя харчовыя тавары 

нельга вярнуць альбо абмяняць. Таксама нельга вярнуць 
ці абмяняць біжутэрыю, мэблевыя гарнітуры і наборы, 
парфюмерыю, касметыку і гэтак далей.

Не той заплечнік
Праз інтэрнэт-магазін купіў заплечнік, 

спакусіўшыся на рэкламу гэтага тавару на адным з 
сайтаў. На фота ён выглядаў вельмі прывабным, у 
апісанні таксама было пазначана шмат пераваг перад 
іншымі заплечнікамі.

У рэальнасці, калі атрымаў тавар, аказалася, што 
даслалі зусім не той заплечнік. У ім няма і паловы таго, 
што абяцалі. Што зараз рабіць?

Андрэй РОГАЧ, г.Дзяржынск.
– Вы маеце права вярнуць тавар у магазін. Паштовыя 

выдаткі па вяртанні тавару вам павінны кампенсаваць.

Фірма схавалася
Купіў для дзіцёнка 3D-ручку, але ўжо праз ты-

дзень ёй спатрэбіўся рамонт, бо яна забілася пласты-
кам. Патэлефанаваў у кампанію, дзе набываў тавар, 
тэлефон адключаны. І ўсе астатнія кантакты фірмы 
аказаліся недаступнымі. Што мне зараз рабіць?

Cцяпан КАВАЛЕВІЧ, г.Добруш.
– Калі не ўдасца знайсці гаспадароў фірмы, можа-

це звярнуцца ў праваахоўныя органы. Калі ж усё-такі 
ўласнікі магазіна знойдуцца, то заяўляйце патрабаванні з 
прэтэнзіяй аб вяртанні грошай у добраахвотным парадку.

плачу грошы за непатрэбныя паслугі
Мая дачка сказала, што нейкім чынам я падклю-

чыла свой тэлефон на атрыманне анекдотаў, прагнозу 
надвор’я і іншай непатрэбнай мне інфармацыі. За ўсё 
гэта плаціла некалькі месяцаў. Ці можна зрабіць так, 
каб застрахавацца ад такога падключэння?

Святлана КАЛІЧЭНКА, Зэльвенскі раён.
– Па-першае, адразу звярніцеся да аператара мабільнай 

сувязі, каб вам адключылі ўжо падключаны сэрвіс, альбо 
зрабіце гэта самі. Мяркую, аператар вам і дасць параду, як 
зрабіць так, каб зноў мімаволі не “парадаваць” сябе якім-
небудзь платным сэрвісам.

Зламаў ноўтбук
Ноўтбук зламаўся па маёй віне, гарантыйны тэрмін не 

сышоў. Мае дзеянні зараз?
Станіслаў ПАШКЕВІЧ, г.Ліда.

– Звяртайцеся ў любы спецыялізаваны сэрвісны цэнтр, 
там вам адрамантуюць тэхніку.

Магазін не адказвае
Аддаў тэлевізар, які быў з недахопамі, у магазін, там 

сказалі, што зробяць рамонт па гарантыі. Маўляў, 
патэлефануюць, калі адрамантуюць. Прайшоў месяц, 
але нічога не чуваць. Што рабіць?

Віталь ПАРЧЫНСКІ, г.Полацк.
– Калі ў вызначаныя заканадаўствам тэрміны пра-

давец альбо вытворца не адказаў ці не задаволіў вашых 
патрабаванняў, звяртайцеся ў дзяржаўны орган па абароне 
спажыўцоў, грамадскую арганізацыю альбо ў суд.

сам сябе не пахваліш, 
дык хто ж цябе пахваліць?..

Хватит дурить людям голову

тапелец
Я тады яшчэ ў школу 

хадзіў, але тое, што адбылося 
аднойчы ў нашым двары, 
памятаю даволі яскрава.

У нас кватараваў сельскі 
аграном Мікалай Елісеевіч 
Крайко з вёскі Матарова 
Пухавіцкага раёна. Паабяцаў 
ён неяк свайму дзядзьку 
Супрону нарыхтаваць 
дубовых чурбанчыкаў на 
слупкі для плота. У нашым 
Чэрвенскім раёне зрабіць гэта 
можна было без асаблівых 
праблем, а ў Матарове 
дубовых дзялянак паблізу 
проста не аказалася. Абяцанне 
сваё пляменнік выканаў, і 
прыгожыя роўненькія слупкі 
праз тыдзень былі ўжо 
складзены паміж плотам і 
драўляным зрубам калодзежа 
ў нашым двары.

Трэба адзначыць, што 
збудаванне гэта было даволі 
глыбокім – каля пятнаццаці 
метраў, бо сядзіба наша 
размяшчалася на высокім 
узгорку. Па тэрміновай 
тэлеграме дзядзька Супрон 
на шырокіх санях прыехаў 
без затрымкі, на другі ж 
дзень. Павячэралі, добранька 
“пагудзелі”, бо Мікалай 
Елісеевіч для сустрэчы 
жаданага сваяка прынёс з 
вясковай крамы аж некалькі 
пляшак “каленвалу”.

Назаў тра,  ледзь 
замроілася святло, усе ўжо 
былі на нагах. Мароз-траскун 
за ноч так прыкаваў да снегу 
сані, што трое мужыкоў 
ледзь скранулі іх з месца. 
Ніжнія чурбанкі таксама 
добра прымерзлі, і выносіць 
іх з-за калодзежа аказалася 
не так і зручна. Некалькі 
слупкоў ужо ляжалі на вазку. 
Супрон чарговы раз зайшоў 
у вузкі праход і з усяе сілы 
стукнуў нагой па прымерзлай 
дзеравяшцы. І тут здарылася 
непапраўнае. Чурбанчык 
борздзенька пакаціўся з-пад 
валёнак уперад, а дзядзька 
Супрон, не ўтрымаўшыся 
на не вельмі цвёрдых нагах, 
шугануў у калодзеж. Мы 
ўсе пачулі шумны шоргат 
ягонай галавы і абутых 

у валёнкі ног аб драўляны 
калодзежны зруб, магутны 
ўсплёск вады… і напружаная 
цішыня паралізавала ўсё 
наша акамянелае зборышча.

– Усё, няма дзядзькі, – 
толькі і выдыхнуў збялелы ад 
страху наш пастаялец.

Крыху ачуняўшы, 
Мікалай Елісеевіч на ўсялякі 
выпадак усё ж нахінуўся над 
зрубам і гукнуў:

– Ці жывы ты, дзядзька 
Супрон?

А адтуль, быццам з таго 
свету, ціхі, але ўпэўнены 
голас:

– Жывы, але пабіўся 
крыху і спужаўся вельмі.

– Божухна ж ты мой! 
Стань ты на скрыню, каб не 
ў вадзе, а мы тут хуценька 
пашукаем вяроўкі ды больш 
людзей паклічам.

– Добра, пачакаю!
Бацька мой чалавек быў 

запаслівы, гаспадарлівы, 
доўгія вяроўкі праз пару хвілін 
былі ўжо ў нашых руках. На 
ранішні нарад у праўленне 
саўгаса ішлі маладыя дужыя 
хлопцы, якіх аграном тут жа 
завярнуў у наш двор. Адзін 
канец вяроўкі перакінулі 
цераз ворат, прывязалі да 
ацынкаванага вядра і разам 
з цэпам пусцілі на дно 
калодзежа.

– Цяпер ты, дзядзька, 
адвязвай вяроўку, старанна 
прывязвайся за пояс, сам 
станавіся ў вядро і трымайся 
адначасова за цэп і за 
вяроўку, а мы цябе ўсе разам 
цягнуць наверх будзем. 
Глядзі толькі, добры вузел 
зрабі, каб не развязаўся, – 
камандаваў пляменнік.

– Усё будзе добра, 
сынок, – запэўніў Мікалая і 
добраахвотнікаў Супрон.

– Ну, хлопчыкі, з Богам!
Небяспечны груз паволі 

паплыў угару. Вось ужо і 
зімовая шапка з падвязанымі 
пад бараду вушамі паказалася 
над зрубам. З нейкім ці 
то нецярпеннем, ці то са 
страху няшчасны “тапелец” 
раптам узмахнуў рукамі, 
мяркуючы зачапіцца імі за 
беражок калодзежнага зруба, 
але не дацягнуўся. Ногі 
вышчаўкнуліся з вядра, вузел, 
у спешцы завязаны дзядзькам 
не вельмі ўдала, расслабіўся, і 
Супрон другі раз забарабаніў 
на дно калодзежа.

Ніхто і падумаць не змог, 
што пасля чарговага падзення 
чалавек зможа застацца 
жывы. Ды тут калі б нават 
дубовы той слупок двойчы 
ўкінуць на гэткую глыбіню, 
дык ён, мабыць, раскалоўся 
б напалам. А Супрон ужо без 

лішняга запытання раптам 
выкрыкнуў:

– Гэта ж трэба, каб так 
не пашанцавала! Але не 
пужайцеся, жывы я, жывы! 
Вы мне ў вядры спусціце 
яшчэ які-небудзь матузок 
надзейны, каб я дадаткова 
прывязаўся на ўзроўні 
грудзей да калодзежнага 
ланцуга і той вяроўкі, на якой 
вы мяне падымаць будзеце. 
Цяпер я ўжо разумнейшы 
буду, добра прыматаюся.

Выцягнулі хлопцы 
Супрона і другі раз. Цяпер 
ужо і за каўнер кажуха 
ўчапіліся, і пад рукі 
падхапілі. Развязалі ўсе 
вузлы, і дзядзька адразу ж 
пашыбаваў у хату. З вушанкі, 
вопраткі, валёнак нацякло 
цэлае возера вады на падлогу. 
Матуля мая падрыхтавала 
сухую бялізну і сякую-
такую бацькаву вопратку. 
Пляменнік дапамагаў 
сваяку пераапрануцца, а 
потым паклаў дзядзьку на 
свой ложак, накрыў ватнай 
коўдрай, сваім паліто, наліў 
цэлую шклянку гарэлкі, і 
той праз хвіліну-другую 
задаў такога храпака, што аж 
шыбіны ў вокнах зазвінелі.

Мы добра накачагарылі 
сваю вясковую печ, грубку. 
Развешалі на жэрдачкі 

мокрую бялізну, высушылі 
абутак, і ўсё гэта да наступнай 
раніцы было зноўку гатова 
для ўжывання.

Да сённяшняга дня ўсе, хто 
прысутнічаў пры небывалай 
Супронавай эпапеі, ніяк 
уцяміць не могуць, за што 
гэтаму чалавеку Усемагутны 
Божа падараваў такі шчаслівы 
выпадак. Вы толькі ўявіце 
сабе: двойчы паляцеў уніз 
не спінай, а галавой ці нават 
нагамі! На шчасце і апрануты 
быў Супрон ў тоўсты 
кажух, і вады ў калодзежы 
было дастаткова. Акрамя 
таго, у зрубе было некалькі 
драўляных распорак, якія 
пры падзенні няшчасны 
дзядзька збіваў нагамі і 
галавой. Абараніла яго ад 
смяротных удараў і шапка-
вушанка, якую гаспадар 
падвязаў пад бараду.

Мікалай Елісеевіч, 
праводзячы сваяка ў родную 
вёску з дыхтоўнымі слупкамі, 
сказаў:

– Ну, дзядзька Супрон, 
пасля гэткай устраскі сто 
гадоў жыць будзеце…

Мабыць, ён і пражыў бы, 
ды гарэлачка не дазволіла. 
Надта ж любіў яе дзядзька 
Супрон, светлая яму памяць.

Міхась ЗНАК, 
падпалкоўнік запасу.

ХОЧУ СКАЗАТЬ…

Чиновники от власти говорят, что 
у нас бесплатная медицина. На сво-
ем опыте я хочу опровергнуть это 
утверждение.

Врач, обнаруживший у меня папил-
лому, порекомендовал сделать дермато-
скопию. Для этого пришлось обратиться 
в частный медцентр, так как в государ-
ственной поликлинике нет соответству-
ющего прибора. За процедуру заплатил 
9 рублей. Сказали, что папиллому нуж-
но удалять, но перед этим необходимо 
сделать биопсию. Не затягивая времени, 
записался на прием в онкодиспансер. 
Там же вся проблема была решена. Но 
заплатил 68 рублей 76 копеек.

Врач сказала, что мне нужно встать 
на учет у онколога в своей поликлинике, 
по месту жительства. Я последовал это-

му совету, и меня сразу же записали на 
УЗИ внутренних органов, но предупре-
дили, что очередь подойдет лишь через 
4–5 месяцев. И это называется выяв-
ление заболевания на ранней стадии! 
Не хочешь ждать – обращайся опять в 
частную клинику, ценники которой не 
радуют. А где же наша бесплатная госу-
дарственная медицина, на содержание 
которой уходят наши налоги?

Может, хватит людям дурить голову, 
говорить, что у государства забота о 
здоровье человека на первом плане? Не 
пора ли сделать нашу медицину стра-
ховой? Уверен, когда это произойдет, то 
многие вопросы будут решены положи-
тельно.

Владимир Прохорович ДУЛУБ, 
житель Гродно.

Добра, што “Народная 
Воля” ўзялася друкаваць 
кнігу М.Фарфеля. А то з 
тых часоў у мяне (мяркую, 
не толькі ў мяне) засталося 
ўражанне, што ў тым 
Вярхоўным Савеце была 
дэпутацкая група БНФ і яго 
прыхільнікаў, а астатняе – 
цёмная пракамуністычная 
маса. Аказваецца, і ў 
той цёмнай масе можна 
выгледзець светлыя плямкі. 
М.Фарфель піша, што па 
многіх пытаннях галасаваў 
за прапановы ад групы 

БНФ. Па многіх, але не па 
ўсіх. Цікава было б глянуць, 
па якіх пытаннях ён не 
пагаджаўся з пазьнякоўцамі.

Кніга напісана жывой 
мовай, чытаць цікава. 
Хаця аўтар дзе-нідзе 
крас уецца (адпаведна 
яўрэйскай показцы: сам 
сябе не пахваліш, дык хто 
ж цябе пахваліць?) і баіцца 
называць прозвішчы. Кніга 
перанасычана ананімамі, 
якіх “Народная Воля” не 
любіць. Гэта зразумела: 
аўтар асцерагаецца, каб з-за 

нейкай недакладнасці не 
кінуліся з ім у спрэчку.

Але з-за адной рэчы 
паспрачацца з ім хочацца.

У Дзяржаве Ізраіль 
заканадаўча ўведзена 
вызначэнне нацыянальнасці 
па маці (нідзе больш такой 
нормы няма). Няцяжка 
ўбачыць сэнс гэткай 
ініцыятывы: цяпер Ісус 
Хрыстос павінен лічыцца 
яўрэем. Аб чым і сведчыць 
М.Фарфель у сваёй кнізе. Але 
не варта Хрыста прысабечваць 
да адной нацыянальнасці. У 

Яго няма нацыянальнасці, 
ён – Чалавек свету. А што ў 
маленстве зрабілі абразанне, 
дык, па-першае, у малога 
ніхто не пытаўся пра гэта. 
А па-другое, калі зрабіць 
абразанне індусу, ці стане 
ён пасля гэтага яўрэем? 
Абразанне ні пра што не 
сведчыць, акрамя таго, што 
яго выконвалі яўрэі.

Успомнім жа пра бацьку 
Ісуса і не будзем прывязваць 
Яго, Сына Божага, да пэўнай 
нацыянальнасці.

Міхась БУЛАВАЦКІ.

Не будзе беларускай 
мовы – не стане і беларускай 

дзяржавы

спяць вечным сном 
у Моталі венгры…

Больш за трыццаць гадоў я адпраца-
вала настаўніцай гісторы і, цяпер на пенсіі. 
Выкладала пераважна ў Мотальскай СШ №1, 
багатай сваімі традыцыямі і творчым пады-
ходам да педагагічнай працы. Разам з вучнямі 
мы вывучалі гісторыю не толькі на ўроках, 
але і ў паходах-экскурсіях па жыццёвых 
дарогах землякоў-герояў, падчас якіх сабралі 
каштоўны краязнаўчы матэрыял. Як вынік – 
вуліцы, названыя ў гонар першага дырэктара 
Мотальскай школы Вольгі Міронавай, рас-
стралянай фашыстамі ля сцен пінскай турмы, 
і братоў Міховічаў, якія загінулі на фронце: 
Сцяпан і Пятро – у Чэхіі, Фёдар – у Германіі.

Нядаўна мы наведалі мясціны, звязаныя 
са знакамітым абаронцам праваслаўнай веры 
Апанасам Філіповічам. Пабывалі і ў вёсцы 
Купяцічы на Піншчыне, дзе ў храме зберага-
ецца цудатворная ікона, адна з найстаражыт-
нейшых у Беларусі. Ад 90-гадовай жыхаркі 
вёскі мне давялося пачуць пра трагічную 
гісторыю салдат-венграў, якія загінулі падчас 
бамбардзіроўкі і пахаваны ў шасці брацкіх 
магілах ля мясцовай царквы. На жаль, магілы 
сёння занядбаны, ніякага помніка на іх няма.

Праз “Народную Волю” я звяртаюся да 
Пасольства Венгрыі з прапановай узяць пад 
апеку пахаванні суайчыннікаў. Мы не павінны 
быць абыякавымі да памяці загінуўшых.

Ніна КСЁНДЗ.
в.Моталь-1 Іванаўскага раёна.

На старонках “Народнай Волі” 
апошнім часам з’явілася серыя 
публікацый, у якіх закранаецца пра-
блема дзяржаўнага двухмоўя. Мне 
найбольш блізкая пазіцыя доктара 
гістарычных навук Леаніда Лыча, 
выказаная ім у артыкуле “Ці не час 
развітацца з двухмоўем?”. Цалкам 
пагаджаюся з аўтарам, што зрабіць 
гэта трэба неадкладна. Бо за гады 
ўзаконенага дзяржавай двухмоўя 
беларуская мова апынулася на 
мяжы знікнення. А згіне мова – 
згіне і нацыянальная культура, згіне 
і нацыя.

Ці зможам мы адысці ад 
катастрафічнай мяжы? Упэўнены: 
яшчэ не позна. Але толькі 
пры наступных акалічнасцях. 
Па-першае, кіраўніцтва краіны 
павінна карэнным чынам памя-
няць сваё стаўленне да белару-
скай мовы, якая ляжыць у асно-
ве ўсёй нацыянальнай культу-
ры. Па-другое, беларуская мова 
павінна прыйсці ў кожную сям’ю, 
выкладанне ва ўсіх школах і ВНУ 

мусіць адбывацца па-беларуску. 
Па-трэцяе, друкаваныя і элек-
тронныя дзяржаўныя СМІ 
павінны перайсці на беларускую 
мову. Бо сёння толькі некалькі 
газет – беларускамоўныя, а цал-
кам беларускамоўных тэлеканалаў 
зусім няма. Нават раёнкі зрабіліся 
рускамоўнымі. Амаль поўнасцю 
ігнаруюць беларускую мову 
“Народная газета” і “Рэспубліка”.

Наш “Пінскі веснік” 
з а р э г і с т р а в а н ы  я к 
беларускамоўнае выданне, але 
бываюць нумары, дзе матэрыялаў 
па-беларуску – нуль. Узяла 
відавочны курс на русіфікацыю 
Палесся і “Полесская правда”. 
Ведаю, што не лепшае становішча 
і ў другіх рэгіёнах Беларусі.

А што творыцца на Беларускім 
тэлебачанні?! Паўдня трэба пера-
ключацца з канала на канал, каб 
натрапіць на беларускамоўную 
перадачу. На канале “Беларусь 3” 
навіны культуры ідуць на роднай 
мове, але калі вядучыя бяруць у 

кагосьці інтэрв’ю, то адразу пера-
ходзяць на рускую. Чаму? Хто ім 
даў такое ўказанне?

І як здзек – на 1-м канале пера-
дача “Размаўляем па-беларуску” 
займае… адну хвіліну. Адну 
хвіліну! А ўсе шматдзённыя серы-
ялы ідуць, вядома ж, па-руску. 
Адсюль мая выснова: тэлебачан-
не ў нашай краіне мэтанакіравана 
знішчае мову тытульнай нацыі.

Я перакананы, што сёння 
лёс беларускай мовы залежыць 
ад аднаго чалавека. І гэты чала-
век – прэзідэнт краіны. Як толькі 
ён павернецца тварам да нацы-
янальных каштоўнасцяў, мовы і 
гісторыі, усе чыноўнікі імгненна 
зробяць тое самае. Так ужо было ў 
нашай краіне. Вопыт ёсць.

Таму я звяртаюся да 
прэзідэнта: выратуйце беларускую 
мову! Не стане мовы – не стане і 
дзяржавы пад назвай Рэспубліка 
Беларусь.

Уладзімір ГУК, жыхар 
в.Бобрык Пінскага раёна.

ПАМЯЦЬ
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НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

ПРОДОЛжЕНИЕ РАЗГОВОРА

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
(Продолжение. Начало в №№18–29.)

«Я научился не высмеивать людские 
поступки, не проклинать их, не жало-

ваться на них – но понимать».
спиноза «Богословско-
политический трактат»

Был случай, когда израильская сто-
рона разрешила мне пригласить посе-
тить Израиль политика по моему выбо-
ру. Я долго думал, кого я здесь хочу 
видеть, и потом все же принял реше-
ние, история которого следующая.

Однажды в парламенте мне довелось 
быть членом временной комиссии, кото-
рая принимала решение, как освещать 
сессии, что транслировать по радио и 
телевидению, на какие заседания допу-
скать представителей прессы, а какие 
проводить в закрытом режиме. Комиссия 
размещалась в кабинете одного пред-
седателя постоянной парламентской 
комиссии, который только что вернулся в 
составе правительственной делегации из 
зарубежного визита в Голландию.

Я сидел ближе всех к двери и поэто-
му, когда услышал, что кто-то хочет 
войти, тщетно пытаясь открыть дверь, 
встал и изнутри открыл ее. На пороге 
стоял хозяин кабинета. Решив пошу-
тить, я бросил:

– Ты там, в Голландии, так привык к 
самооткрывающимся дверям, что, похо-
же, забыл, как открываются двери род-
ного кабинета.

Его реакция на, казалось бы, невин-
ную шутку привела в замешательство 
не только меня, но и всех присутству-
ющих. С каким-то странным раздраже-
нием он почти прокричал:

– Результатом моего визита в 
Голландию стал кредит в пятнадцать 
миллионов гульденов! А вот чего ты 
ездишь в Израиль, надо еще выяснить. 
И вообще, ты такой наглый – потому 
что ты не славянин!

Я знал этого депутата довольно 
неплохо и даже не мог представить себе, 
что в такой безобидной ситуации из него 
вырвется почти прямое оскорбление. Все 
присутствующие сделали вид, что ничего 
не слышали, что заняты своими делами. В 
кабинете воцарилась гнетущая тишина. Я 
подошел к моему «обидчику» и тихо, но 
очень отчетливо его предупредил:

– Если ты скажешь хоть что-нибудь 
в продолжение, я закрою тебе рот!

Он успокоился, я пришел в себя.
Но через час этот инцидент стал 

известен некоторым депутатам. Они 
начали над ним подшучивать, что, мол, 
Фарфель никогда тебя не впустит в 
Израиль. Это было время, когда мое 
назначение почти не вызывало сомне-
ний. Он тоже понимал, что повел себя 
по меньшей мере некрасиво. На другой 
день, когда я в перерыве курил, мой 
вчерашний собеседник подошел ко мне 
и, как бы извиняясь, пробормотал:

– Миша, ты не подумай ничего тако-
го, у меня же жена еврейка.

– Вырази ей мое соболезнование, – 
отрезал я и ушел.

Потом я понял, что тоже был неправ. 
И вот когда мне представилась возмож-
ность пригласить в страну того, кого 
я хочу, по своему выбору, я пригласил 
именно его. Он был очень растроган. 
Оценил мой поступок. Впоследствии, 
кстати, он работал очень большим 
чиновником. Во время его недельного 
пребывания в Израиле я сделал все, 
чтобы его визит прошел интересно, на 
должном уровне. Мы очень много раз-
говаривали, ездили, посещали досто-
примечательности, и никогда и ничто 
не омрачало наше общение.

В практике МИДа было обычным 
явлением посылать в посольства на ста-
жировку молодых дипломатов.

Николай был тем работником 
МИДа, с кем мы работали напрямую. 
Хоть и общались мы по телефону, но 
между нами установились теплые и 
доверительные отношения. Приезд 
его в посольство вызвал у нас жела-
ние помочь новичку с пользой прове-
сти отведенное для стажировки время. 
Коля в основном занимался консуль-
ским приемом. Этот парень был высо-
ким стройным блондином. А если к это-
му добавить, что он был очень интелли-
гентным и образованным, с хорошим 
английским молодым человеком, то 
станет понятно, почему все наши жены 
старались создать для него приятную 
обстановку и оказывали теплый при-
ем. А представительницы туркомпаний, 
которым приходилось работать с консу-
лом, с большим удовольствием посеща-
ли белорусское посольство.

В один из выходных и празднич-
ных дней мы всем посольством отпра-
вились в Эйлат, чтобы провести там 
уик-энд. Нашли недорогую гостиницу, 
и наши жены занялись благоустрой-
ством. Оставшись на улице, мы вчетве-
ром курили и спокойно болтали. Всем 
было хорошо, и ничего не предвещало 
никаких сюрпризов.

Вдруг к нам подошла девушка и на 
английском языке предложила свои 
услуги. В этом не было ничего необыч-
ного. Курортный город, одинокие ино-
странцы, все это – распространенное 
явление в подобных местах. Не знаю 
почему, но Николай на это среагировал 
в несвойственной ему манере, сказав ей 
на английском самую распространен-
ную фразу из американских кинофиль-
мов: «Fuck you».

Тон девицы резко изменился, она 
подняла несколько камней и начала в 
нас бросать. Мы растерялись, бежать 
было неудобно, но ничего не предпри-
нимать становилось просто опасно. И 
с каждой секундой угроза нарастала. 
Слава богу, наш молодой дипломат 
первый пришел в себя, извинился и 
сказал, что она неправильно его поня-
ла. Девушка прекратила это типичное 
ближневосточное занятие – метать кам-
ни в людей, – спокойно развернулась и 
ушла. Мы стояли бледные, и один из 
нас, обратившись к стажеру, поучитель-
но промолвил:

– Коля, здесь тебе не еврейские 
девушки из Бобруйска. Хорошо, что у 
нее не было при себе «узи» или еще 
чего-нибудь в этом роде...

На вопрос наших жен, что прои-
зошло, мы дружно рассмеялись. Наш 
стажер очень быстро осваивал особен-
ности пребывания в далекой экзотиче-
ской стране.

Основной наш консул, Вадим, был 
замечательным специалистом. Всегда 
сдержанный, аккуратный, владеющий 
ивритом, он, кроме того, был просто 
очень надежным и безотказным работ-
ником. Не было случая, чтобы он обидел 
посетителя или кому-нибудь нагрубил, 
что, к сожалению, довольно часто слу-
чается в консульских отделах. Это было 
очень важно, ибо именно он создавал 
имидж посольства, на нем же лежала и 
основная ежедневная работа с людьми.

А однажды выяснилось, что его 
семья во время войны спасла еврей-
скую семью. Люди, услышав по радио 
его фамилию, специально приезжали 
даже с периферии – и после небольшого 
обмена информацией все сомнения раз-
веялись. Мы были очень растроганы, 
гости подарили Вадиму в знак благо-
дарности сервиз, а он, очень взволно-
ванный, сказал тогда:

– За то, что мои родственники спас-
ли этих несчастных, Бог послал меня в 
Израиль и дал мне возможность встре-
титься с этими людьми на другом конце 
земли.

В посольство заходили самые раз-
ные люди. Были и такие, общение с 
которыми приводило к неприятностям 
и даже к проблемным ситуациям.

На белорусской таможне задержа-
ли женщину, которая пыталась ввезти 
в страну незаконно, не продеклариро-
вав, несколько килограммов изделий 
из золота. При обыске и допросе она 
сообщила, что советник по экономи-
ке разрешил ей подобный бизнес, и в 
доказательство предъявила его визит-
ную карточку.

Мне позвонили из соответствую-
щих органов и попросили охаракте-
ризовать Сергея. На мой вопрос, что 
это за странный интерес к молодому 
дипломату, сообщили о произошедшем 
и о показаниях, которые дала задер-

жанная. Абсурдность подозрения была 
настолько очевидна, что я попросил 
под свою ответственность даже не дер-
гать советника. Да и было понятно, 
что даже дурак не даст такого совета 
– ввозить и не декларировать изделия 
из золота. Каждый пассажир самолета 
сталкивается с элементарной деклара-
цией, заполняемой по прилете в любой 
аэропорт. Что же касается визитной 
карточки, то эта дама действительно 
была на приеме у Сергея, и он дал ей 
свою визитку, так как она сообщила, 
что едет изучать рынок для бизнеса и 
просит о возможности иметь доступ 
к советнику с целью консультации. Не 
знаю, чем закончилась история с этой 
бизнесвумен, но мы имели несколько 
неприятных разговоров и объяснений.

Однажды ко мне на прием просто 
прорвался молодой человек, настоятель-
но потребовав встречи ввиду важности 
того, что он хочет сообщить мне лично. 
Остановившись у входа в кабинет, гость 
с таинственным видом заявил, что он 
минчанин, что в Израиле работает на 
сверхсекретном заводе и что просит меня 
о возможности приходить и приносить 
секретную информацию.

Поблагодарив его за сообщение и 
особенно за желание служить его быв-
шей родине, я взял в руки телефонную 
трубку и спросил, куда мне звонить, 
в ШАБАК или в КГБ, дав ему право 
выбора. Он быстро выскочил из каби-
нета, и я больше никогда не встречал 
этого патриота. Был ли он сумасшед-
ший или просто провокатор, а может 
быть, и то и другое вместе, я так и не 
знаю по сей день.

А один разговор меня просто рас-
строил. В Израиль приехала очень важ-
ная делегация из СНГ, в составе кото-
рой были высокопоставленные офицеры 
КГБ и МВД. Я подробно не был знаком 
с программой их пребывания, но знал, 
что принимали их на высоком уровне. 
Бывшие противники начинали интен-
сивно сотрудничать. В составе делегации 
был полковник, мы с ним вместе учи-
лись в университете. По его окончании 
мне довелось работать в деревне, а ему 
служить в определенных органах. Ваня, 
конечно, сообщил мне о визите. И после 
нескольких дней пребывания делегации 
в Израиле я пригласил его и его друга к 
себе домой на ужин. Мне ничего не было 
известно о нем долгие годы, со време-
ни окончания учебы, поэтому я был рад 
нашей встрече, мы очень многое вспоми-
нали, о многом говорили.

Поскольку гости были люди воен-
ные, их тепло приняли по моей просьбе 
и в Союзе инвалидов Второй миро-
вой войны. Я в свою очередь рассказал 
им, что мы в посольстве уделяем осо-
бое внимание работе с инвалидами и 
ветеранами и что они всегда желанные 
гости у нас. Многие из них испытыва-
ют трудности с абсорбцией, и поэтому 
каждая встреча с нами, как мы наде-
емся, смягчает у них чувство оторван-
ности от страны, за которую они про-
ливали кровь. Мой знакомый поглядел 
внимательно на меня и заметил:

– Знаешь, Миша, Израиль действи-
тельно очень интересная и красивая 
страна. Но я тебя прошу как друг: не 
надо так сильно расхваливать ее посе-
щающим тебя людям, даже если они 
инвалиды Великой Отечественной вой-
ны. Среди них есть и такие, которые по 
приезде бегут к нам и сообщают обо 
всех твоих высказываниях. В этом нет 
ничего опасного, но ты должен знать, 
что такие типы не перевелись.

Это было самое неприятное сообще-
ние с родины, которое я получил здесь, 
в Израиле. 

(Продолжение на 6-й стр.)

МЕМУАРЫ

Старший сын Илья на побывке 
из Армии Израиля. 

Депутаты бундестага из-за пандемии готовы отказаться 
от повышения жалованья

Большинство депутатов германского 
бундестага выступает за отказ от повы-
шения сумм, выделяемых им на пред-
ставительские расходы, в свете пандемии 
заболевания COVID-19, вызываемого 
коронавирусом SARS-CoV-2. «Я уверен, 
что мы отыщем совместное решение на 
предстоящей неделе», – заявил председа-
тель фракции Социал-демократической 
партии Германии (СДПГ) в бундеста-
ге рольф мютцених изданию Funke 

Mediengruppe в воскресенье 12 апреля.
Глава фракции Левой партии в бунде-

стаге Дитмар Барч назвал такой шаг сим-
волическим и само собой разумеющимся 
в свете нынешней ситуации. А председа-
тель парламентской фракции блока ХДС/
ХСС ральф Бринкхаус выразил уверен-
ность, что политики «не могут жить 
по-прежнему, когда многие люди теряют 
работу или переходят на неполный рабо-
чий день».

Сейчас депутаты бундестага зара-
батывают 10.083 евро в месяц. Эта 
сумма меняется раз в год 1 июля в 
соответствии с индексом номиналь-
ной заработной платы, определяемым 
Федеральным статистическим ведом-
ством. В 2019 году номинальная зар-
плата в стране выросла на 2,6 процен-
та. Таким образом, после очередного 
повышения парламентарии получали 
бы 10.345 евро.

В ФРГ выздоровели более половины  
инфицированных коронавирусом

Согласно данным, обнародованным 
в понедельник 13 апреля Институтом 

имени Роберта Коха (RKI), в ФРГ заре-
гистрировано 123.016 инфицированных 

– на 2537 больше, чем днем ранее. При 
этом выздоровели 64.300 человек – на 
четыре с лишним тысячи больше, чем 
днем ранее. Число пациентов, умерших 
от коронавирусной инфекции за сут-
ки, увеличилось на 126 и достигло 2799 
человек.

По данным RKI, число инфицирован-
ных и количество летальных исходов в 
ФРГ снижается третий день подряд. В то 
же время данные, обнародованные RKI, 
могут быть неполными из-за задержек с 
поступлением информации за минувшие 
выходные.

Канцлер ФРГ Ангела Меркель 15 апре-
ля проведет телефонную конференцию 
с главами правительств федеральных 
земель, чтобы обсудить дальнейшие дей-
ствия в борьбе с эпидемией. Одной из тем 
будет возможность смягчения введенных 
ограничений.

Большинство немцев поддерживают  
продление карантина после 19 апреля

Жители Германии выступают про-
тив того, чтобы слишком рано ослаблять 
карантинные меры, введенные для борьбы 
с распространением коронавируса.

Об этом свидетельствуют результа-
ты опроса YouGov.

За продление карантинных мер 
после 19 апреля выступают 44% нем-
цев, еще 12% даже поддерживают 

усиление уже существующих запре-
тов.

За ослабление карантина высказались 
32% опрошенных, а 8% – за отмену огра-
ничений, принятых федеральным прави-
тельством.

Готовность соблюдать карантин в 
Германии остается высокой: 78% гово-
рят, что они придерживаются всех 

рекомендаций, 18% – только частично, 
а 2% – совсем не соблюдают режим 
ограничений.

Это значит, что дисциплина упала 
лишь незначительно по сравнению с кон-
цом марта, когда были введены каран-
тинные меры: тогда 83% опрошенных 
заявили, что будут полностью соблюдать 
правила.

Уроки украинского
Все мы пристально следим за тем, что происходит в Украине, нашей соседке, которая шесть лет назад  
резко изменила вектор движения в глобальном мире. «Народная Воля» регулярно печатает материалы,  

в которых авторы дают свои оценки процессам, происходящим у наших южных границ.  
Вот и в статьях В.Шлындикова, А.Цынкевича, а также В.Крутолевича просматривается тревога  

за судьбу Украины после прихода к власти Владимира Зеленского.
У меня тоже есть кое-какие размышления на эту тему.

порошенко.  
«За» и «против»

Должен признаться, что 
лично я, как и названные выше 
авторы, в 2019 году желал, 
чтобы Петр Порошенко еще 
на один срок остался прези-
дентом Украины. А Александр 
Лукашенко был в этом даже уве-
рен. Ему было проще продол-
жить отношения с человеком, 
к которому он приноровился, 
которого понимал, с которым 
решал экономические и другие 
вопросы.

Мне же хотелось, чтобы 
Украина сохранила свое посту-
пательное движение на Запад, 
оставаясь при этом демократи-
ческой страной. Конечно, бывая 
в Украине, видя своими глазами 
реалии, читая аналитические 
статьи о происходящем там, я 
понимал, что Порошенко мно-
гое упустил, не довел до конца, 
не вытащил страну из щупаль-
цев коррупционного спрута, что 
особенно раздражало граждан.

В то же время у него было 
и оправдание: Украина, когда он 
пришел к власти, представляла 
собой одеяло, сотканное из раз-
ноцветных политических лоску-
тов, экономика была изувечена 
вследствие противостояния с 
Россией и непоследовательных 
реформ, армия слаба, а Путин в 
любую минуту мог дать команду 
на расширение ЛДНР до преде-
лов так называемой Новороссии.

Следует также учитывать, 
что президент Украины не име-
ет таких «царских» полномочий, 
как белорусский и российский, 
– его власть ограничена зако-
нами. Серьезным центром силы 
является Верховная Рада.

Порошенко смог сохранить 
Украину, а экономика поти-
хоньку шла вперед. В общем, 
дело было за малым – оценят ли 
украинцы усилия своего прези-
дента по сохранению демокра-
тии и независимости, стабили-
зации экономики, укреплению 
армии?

основа основ –  
демократия

И вот здесь, считаю, мы пре-
жде всего должны говорить не о 

фигуре Зеленского, который не 
нравится ни одному из выше-
названных авторов, а о проце-
дуре избрания первого лица, то 
есть о демократии. Именно ее 
наличие и сохранение в стране-
соседке, мне думается, должно 
волновать белорусов более все-
го.

Ну не нравится нам 
Зеленский – и что с того? А 
большинству украинцев понра-
вился. Да так, что выиграл со 
значительным перевесом у дей-
ствующего президента, а вскоре 
«взял под контроль» Раду.

Могилевчанин В.Крутолевич 
в «Народной Воле» за 24 мар-
та пишет, что «на результат 
победы В.Зеленского на выборах 
повлияла не только оголтелая 
пропагандистская вакханалия 
против П.Порошенко на теле-
видении и в соцсетях, но к это-
му приложили руки и все канди-
даты в президенты, а их было 
около сорока, которые обрушили 
на него массу лжи, мерзкой грязи 
и подлости, чтобы настроить 
электорат против действую-
щего президента». 

То есть Вы хотите сказать, 
что П.Порошенко, пять лет 
выстраивая систему власти в 
Украине, в том числе судебную, 
не смог организовать ее таким 
образом, чтобы она защищала 
любого гражданина от недо-
стоверных сведений, клеветы 
и оскорблений – именно так 
на юридическом языке назы-
ваются «ложь, мерзкая грязь и 
подлость»? Вы хотите сказать, 
что у Порошенко не было теле-
каналов, других СМИ, кото-
рые могли сказать о нем что-
то хорошее, не было его сто-
ронников в соцсетях? Не было 
рычагов, чтобы перекрыть 
пропагандистские российские 
СМИ, до которых украинскому 
правосудию действительно не 
добраться?

Не стоит недооценивать 
украинцев. За то, чтобы с их 
мнением считались, они запла-
тили кровью. Думаю, они 
никогда не допустят, чтобы их 
голоса считали так, как считают 
у нас. Они вполне могут оши-
биться в выборе своих лидеров, 
от этого никто не застрахован. 

Даже продвинутые в области 
политической культуры аме-
риканцы могут избрать себе 
президентом «простого парня 
из Техаса». Мне этот «парень» 
тоже не очень нравится, мягко 
говоря, но зато мне нравится, 
что избран он демократически, 
и это никто не оспаривает.

К слову, П.Порошенко, 
несмотря на все перипетии 
политической борьбы, признал 
В.Зеленского законным прези-
дентом. Признал и весь мир. А 
публичная политическая борь-
ба только в таких странах, как 
КНДР, Куба, Туркменистан, про-
ходит без «грязи, склок, подло-
сти» – там такой борьбы просто 
нет (хотя подковерная есть вез-
де). Там за «грязь и подлость» 
можно поплатиться не только 
здоровьем, но и жизнью. Боюсь, 
Беларусь недалеко отошла от 
стерильной и предсказуемой 
«борьбы» в вышеназванных 
странах.

Зрить в корень
Думаю, неправильно 

называть Зеленского «Иудой 
Библейским, продавшим мно-
гомиллионный народ». Пусть 
оценки ему дает украинский 
народ. А иначе мы уподобля-
емся болельщикам с дивана, 
дающим нелицеприятные 
оценки во время футбольно-
го матча: «Судью на мыло!», 
«Вася – мазила!». Лежа на 
диване, всегда знаешь, как 
играть и куда бить. Но если 
выйдешь на поле, не факт, что 
сыграешь, как Роналду. Пусть 
на «поле» Украины играют их 
«тренер» и их «игроки». А мы 
будем болеть за их «команду» 
молча, без вскриков и оскор-
блений. Молиться за них, если 
хотите.

А вот уроки украинского 
изучать нужно. Прежде все-
го положительные. Главный 
урок – там политика подчинена 
процедуре. Значит, там счита-
ют голоса. Там есть реальная 
конкуренция. Там сменилось 
шесть президентов (Кравчук, 
Кучма, Ющенко, Янукович, 
Порошенко, Зеленский), они 
все живы, и, за исключением 

Януковича, встречаются друг с 
другом. Думаю, Порошенко не 
будет привлечен к уголовной 
ответственности – у Зеленского 
и его команды хватит ума этого 
не делать.

Смена власти в Украине в 
2019 году не привела к катаклиз-
мам и хаосу. Обеспечена ее пре-
емственность, сохранен вектор 
движения, проигравшая группа 
имеет часть власти в Верховной 
Раде, в регионах, собственность 
не изымается по-швондеровски, 
диктатура невозможна по опре-
делению.

Зеленский сохраняет курс 
на интеграцию с ЕС и НАТО, 
набирается опыта в ведении 
переговоров с «вечным чеки-
стом» Путиным, не отказался 
от Донбасса и Крыма, дорожа 
при этом жизнями военных. 
Даже в борьбе с пандемией 
коронавируса действия коман-
ды Зеленского можно считать 
профессиональными. По край-
ней мере украинский президент, 
комик в прежней жизни, ни 
разу не позволил себе выраже-
ний, которые порою допускает 
его белорусский коллега.

Что касается стартовавшей 
земельной реформы, то рано 
называть ее «антинародной», 
как считает В.Крутолевич. Не 
исключено, что она сработает на 
благо всей Украины.

Нам же, белорусам, сопере-
живающим Украине, следу-
ет больше сосредоточиться на 
ситуации в своей стране, где 
проблем выше крыши. И глав-
ная из них, на мой взгляд, – 
отсутствие настоящей демо-
кратии, которая позволяет 
цивилизованно, своевремен-
но менять власть, в том числе 
президента. Менять, не боясь 
потрясений, хаоса и прочих 
негативных последствий. Без 
дворцовых переворотов, рево-
люций, бунтов или «выноса 
вперед ногами», как это про-
исходило в СССР и еще про-
исходит в отдельных странах 
мира. Давайте будем думать об 
этом. И работать с обществом, 
с чиновниками, с теми, кто еще 
дружен со своей головой.

Сергей НЕРОВНЫЙ.
г.Кричев.
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Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый  перелом
МЕМУАРЫ

(Продолжение. Начало на 5-й стр.)

«Каждый может возвыситься 
благодаря действиям».

Нахман из Браслава «Предания»
Мы старались делать все, чтобы в Израиле как 

можно больше людей узнавало о Беларуси. А в 
Беларуси – чтобы знакомились со страной нашего 
пребывания. По большому счету этим занимались 
все представители посольства регулярно. Вот пере-
до мной лежат десятки статей из газет, которым я 
давал интервью, кассеты с записью моих выступле-
ний по местному телевидению и радио. Беларусь 
была терра инкогнита для многих израильтян. 
Некоторые даже, дословно переведя название стра-
ны как «Белая Русь», считали Беларусь северной 
частью России, особенно это было характерно для 
израильтян – выходцев из Северной Африки и 
Среднего Востока.

Заслуживают теплых слов наши связи с бело-
русскими средствами массовой информации, 
с такими замечательными журналистами, как 
Анатолий Овчаренко, Анатолий Мясников, Фредди 
Бен-Натан с израильской стороны и другими. Эти 
журналисты – при нашем скромном участии – в 
обеих странах проводили радиообмен передачами, 
на которые приглашали дипломатов, бизнесменов, 
деятелей искусств, немало писали в печатных изда-
ниях своих стран. В израильских русскоязычных 
газетах появились вкладыши, в том числе и на 
белорусском языке, содержавшие информацию о 
Республике Беларусь. В конце концов с некоторы-
ми трудностями, но все же нам удалось провести в 
Беларуси неделю израильского телевидения, и нао-
борот. Эти показы охватывали все стороны жизни 
обеих стран, знакомили телезрителей с искусством, 
архитектурой, историческими местами таких дале-
ких и в то же время казавшихся такими близкими 
государств. Открывали посвященные этому меро-
приятию недели выступления послов.

Оба моих друга, Овчаренко и Мясников, с 
которыми я познакомился задолго до поездки в 
Израиль, смогли побывать в нашей стране и были у 
меня в гостях. Затем, вернувшись домой, они напи-
сали о своих впечатлениях в белорусской прессе.

Мы были счастливы, что наш дом, содержание 
которого оплачивала Республика Беларусь, практи-
чески всегда был полон гостей из Беларуси. Кроме 
писателей, политических деятелей, журналистов 
мы с Наташей старались принимать и больных 
детей, которые нуждались в предоперационном, 
а иногда и послеоперационном уходе. Поскольку 
моя жена – фельдшер по образованию, это делало 
уход за детьми еще и квалифицированным.

Очень запомнилась нам девочка по имени 
Юля. Я получил письмо от ее бабушки буквально 
с криком о помощи. Не хочу называть болезнь, 
от которой все женщины по линии ее мамы уми-
рали в молодом возрасте. Юля жила с папой и 
бабушкой, и у нее в подростковом возрасте воз-
никла та же проблема, требовавшая немедлен-
ного хирургического вмешательства. Это письмо 
не давало спокойно спать. И мы с женой решили 
поместить девочку у себя. Главным было найти 
человека, который оплатил бы медицинское уча-
стие. Я хорошо знал Сашу Болотина, уроженца 
Беларуси. Прочитав это письмо, Александр взял 
финансирование на себя.

Мы вспоминаем историю Юли еще и вот 
почему. За неделю, которую она провела у нас 
дома, девочка поправилась на восемь кило-
граммов, а после операции опять их потеряла. 
Семью Юли нельзя было отнести к состоятель-
ным, поэтому я договорился с моими знакомы-
ми бизнесменами, чтобы они обеспечивали ее 
в Минске на протяжении необходимого време-
ни качественными продуктами питания. Через 
несколько месяцев мы получили второе пись-
мо от бабушки Юли – уже с благодарностью 
мне и моей семье. Это одна из самых дорогих 
моих наград. Мы очень надеемся, Юля, что у 
тебя все сложилось хорошо!

Иногда к нам приходили письма с просьбой о 
помощи несколько иного рода. Однажды написала 
нам мама из далекой белорусской деревушки, кото-
рая в эти трудные девяностые годы одна растила 
сына. Так сложилось, что парень оканчивал школу, 
а одеть ему было нечего. Он мечтал об обуви и 
джинсах. Мы в посольстве собрали небольшую 
сумму денег, и я попросил моего друга, который 
работал в системе внутренних дел Беларуси, пере-
дать их в семью. Он это сделал, сообщив, что дей-
ствительно материальное положение этой женщи-
ны было катастрофическим. Надеюсь, что сегодня, 
теперь уже в другой, процветающей, стране этот 
мальчик устроен в жизни и что его детям никогда 
не понадобится подобная помощь.

А вот фотография с Сашей Тихановичем и 
Ядвигой Поплавской. Они были фактически пер-
выми белорусскими певцами, выступавшими на 
сценах городов Израиля. Мы их любили всегда, 
и до нашего личного знакомства. Когда же нам 
представилась возможность посодействовать этим 
замечательным артистам здесь, далеко от роди-
ны, мы делали это с большим удовольствием. Мы 
не только сопровождали их на концертах, но и 
свободное время старались проводить вместе с 
ними…

Мне очень хочется написать подробную книгу 
под названием «Мои встречи за годы работы в 
Израиле». Я чувствую, что даже короткие рас-
сказы о людях и встречах, с ними связанных, 
могут занять не одну сотню страниц. Может быть, 

когда-нибудь я и напишу об этом, тем более что 
моя должность позволяла, да и требовала, самого 
широкого общения с людьми разных специально-
стей, мировоззрений, национальностей, людьми, 
находящимися на различных ступенях социально-
экономической лестницы. И все они были, безус-
ловно, неповторимы в большинстве своем, талант-
ливы, да и просто интересны.

«Все зависит от того, как что кончается».
габишон «омер Хе-Шиха»

Вспоминается и просто курьезный случай, про-
изошедший со мной на третьем году работы. Зашел 
ко мне наш дипломат и протянул журнал «Час 
пик», приложение к большой русскоязычной газете 
«Время», которая была частью крупного медиакон-
церна. Это был журнальчик, который меня мало 
интересовал, в нем печатались простенькие детек-
тивы. На мой немой вопрос Саша, улыбнувшись, 
сказал:

– Полистайте из любопытства…
Я взглянул на оглавление, и мое внимание 

привлекла история о русской мафии в Израиле, 
занявшая почти весь журнал. Это была середина 
1990-х годов, когда часть наворовавшихся «новых 
русских» стала растекаться по всему миру, и неко-
торые из них нашли место и под израильским 
солнцем.

Перевернув страницу, я обратил внимание на 
большую фотографию, иллюстрирующую пове-
ствование о страшной русской мафии, угрожаю-
щей Израилю. С этой фотографии на меня смотре-
ли три человека, по виду очень довольные собой 
и жизнью. Это была мама и ее дочь из Беларуси, 
которым я помог в лечении (мы фактически здесь 
спасли ребенка), и я собственной персоной. Все 
это на фоне кожаной мебели и посольской виллы. 
Несколько минут я вертел этот журнал и никак 
не мог совместить в мозгу эти два явления – рас-
сказ и фото. Придя в себя и начиная соображать, 
я позвонил моему знакомому и попросил его при-
ехать в посольство с самым лучшим из известных 
ему адвокатов. Я говорил так взволнованно, что он 
подумал, не задавил ли я ненароком группу детей 
из детского сада.

Через час мой товарищ стоял у меня вместе с 
самым скандально известным и замечательным 
израильским адвокатом господином Йорамом 
Шефтелем, который прославился на весь мир про-
цессом «Ивана Грозного», сумев оправдать одного 
из прислужников фашистов, опровергнув пред-
положение, что этот полицейский был известным 
нацистским палачом. Йорам хорошо читал и гово-
рил по-русски. Прочитав статью и сверив фотогра-
фию со мной, господин Шефтель профессионально 
заявил:

– Можно сорвать с них миллион. Если ты 
хочешь больше, то надо поработать.

В это время меня позвали к телефону. На про-
воде был редактор газеты «Время», мой очень 
хороший товарищ, не раз печатавший статьи с 
участием белорусских дипломатов. Сначала убе-
дившись, что я уже получил удовольствие от его 
газеты, а точнее – от ее приложения, Олег сооб-
щил, что «этот несчастный» – автор статьи – для 
иллюстрации своего «шедевра» просто схватил 
первую попавшуюся фотографию из фонда газеты, 
не обратив внимания на подпись, ну а дальше мне 
все известно. Прежде чем по телефону я познако-
мил его с присутствующим в кабинете адвокатом, 
господин Якубов добавил: «Господин посол, он уже 
уволен. Он новый репатриант, у него двое детей…» 
– и что-то еще в этом роде.

Я взглянул на моего гостя, и мы оба поняли, 
что я не стану миллионером. Через неделю журнал 
вышел с извинениями и сообщением, что статья и 
фотография не имеют между собой ничего общего.

Иногда я перечитываю этот незатейливый 
детектив в журнале «Час пик» и думаю: а все-таки 
неплохо живут эти мафиози, да и выглядят они на 
все сто.

Заканчивался третий год пребывания в 
Израиле. Свой очередной отпуск мы провели в 
Австрии. Один мой знакомый пригласил меня, 
мою жену и нашего младшего сына провести 
десять дней в этой альпийской стране. Первый раз 
мы были вместе за границей. Поездка оказалась 
незабываемой.

Сказочные пейзажи Альп, горные реки, вос-
хитительные леса и луга, спокойные тона – все 
это являлось полной противоположностью ярким 
краскам Израиля. Аккуратные трамвайчики, духо-
вые и симфонические оркестры на площадях, раз-
меренный ход событий, а главное – отсутствие 
проверок при входе в гостиницы и рестораны. 
Все свидетельствовало о существовании другого, 
размеренного мира, где жизнь расписана, разло-
жена по полочкам, где сегодня похоже на вчера, а 
завтрашний день будет точной копией сегодняш-
него. Первое время это завораживает, расслабляет, 
убаюкивает. Потом привыкаешь к этой устроен-
ности – и постепенно начинаешь от нее уставать. 
Европа очень многое пережила, прежде чем ею был 
создан этот мир, так непохожий на бурлящий и 
необузданный облик Ближнего Востока.

А потом появляется странное чувство. Устав 
от отдыха, вдруг замечаешь, что все чаще дума-
ешь о сумасшедшем Тель-Авиве, о ласковом 
Средиземном море. А главное – скучаешь по 
людям, которые настолько умеют ценить жизнь, 
что стараются прожить каждую минуту в необ-
узданном темпе и без оглядки назад.

(Продолжение следует.)

Как преодолеть 
«дистанцию огромного размера»?

                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр 
ФЕДУТА

ОНТ радостно сообщило о 
первой прошедшей в Беларуси 
«онлайн-свадьбе». Друзья поздрав-
ляли новобрачных Веронику и 
Федора из тридцати стран мира по 
интернету. Были все традицион-
ные «примочки»: как и положено 
на свадьбе, собирали деньги «на 
мальчика» и «на девочку», свадь-
ба пела и плясала, невеста бросала 
букет – в общем, крылья эту свадь-
бу в даль несли.

Наверное, это правильно. Зачем 
отменять праздник, если все гото-
вы к нему в душе? Тут даже эпиде-
мия не помеха, дезинфекторы нам 
всем в помощь. Молодые будут 
счастливы, а свадебные путеше-
ствия в те самые тридцать стран 
они совершили загодя. А как еще 
должно быть в самой что ни на 
есть IT-стране? Все по интернету!

Вот только одна проблема оста-
ется нерешенной. IT-страна, конеч-
но, могущественна, однако дистан-
ционное обучение в белорусских 
 школах так и не внедрено. По край-
ней мере не внедрено в тех объ-
емах, чтобы можно было охватить 
всю нашу учащуюся молодежь.

Читая оптимистические изве-
стия о том, что то в одной, то в 
другой минской школе начали 
(!) обучать учителей, как нужно 
использовать IT-технологии для 
дистанционного обучения детей, 

поневоле задумываешься: если 
учителей учат этому только сейчас, 
то каким будет качество их пре-
подавания в режиме онлайн? Это 
ведь далеко не самая простая вещь. 
Во время урока в классе учитель 
успевает взглядом контролировать 
одновременно добрые две трети 
учащихся (если, конечно, учитель 
опытный и добросовестный). А 
здесь – как оно будет? Все сведется 
к элементарной лекции? Но лекция 
годится для старшеклассников. А 
чем моложе школьник, тем труднее 
ему будет сосредоточиться на гово-
рящей голове на экране монитора, 
тем чаще он будет отвлекаться.

Нужны новые методики. 
Именно этим методикам, а не вла-
дению клавиатурой и мышью, сле-
дует обучить учителя. А для этого 
такая методика должна быть раз-
работана. Есть ли подобные нара-
ботки в современной белорусской 
педагогике? В западной – есть. И 
в российской есть (моя однокурс-
ница работает в одной из школ 
Подмосковья, она показывала 
мне, как ведутся подобные уроки, 
задолго до начала пандемии).

Вот где вспоминаешь понево-
ле господина Прокопеню. Именно 
он, так громогласно заботящийся 
об IT-образовании, должен был 
бы вместе с Министерством обра-
зования предпринять в свое вре-

мя решительные шаги в данном 
направлении. Это ведь на плечи 
общества не переложишь. Но я и 
Виктора Михайловича понимаю: а 
зачем ему это? Громкие слова об 
информатизации всей страны – 
замечательный повод развивать 
собственный бизнес, под шумок 
снимая сливки со всей действую-
щей системы образования. Гораздо 
труднее – информатизировать всю 
отрасль. Между ПВТ и школой 
где-нибудь в Бешенковичах или 
Дрибине – дистанция огромного 
размера.

Это сродни спорту. Футбол дает 
высокие результаты в тех странах, 
где не спортсменов из клуба в клуб 
перепродают, а делают бесплатные 
спортивные площадки во дворах 
и производят дешевую форму и 
спортивный инвентарь. Массовый 
спорт – залог успеха. Именно 
поэтому в той же Бразилии, в 
Испании, в некоторых других стра-
нах ведущие клубы шефствуют над 
школьными, а кое-где даже дво-
ровыми командами. А потом весь 
мир восхищается неожиданными 
пируэтами латиноамериканских и 
иберийских мастеров футбола.

Эту пандемию, не дай Бог 
пережить новую, мы проиграли 
в системе образования, не успев 
даже достичь ее пика, обещанного 
на конец апреля – май. Но про-

блема от этого менее острой не 
стала. Учителей нужно готовить к 
работе с учащимися в дистанци-
онном режиме. Нужно осваивать 
не только интернет-платформы. 
Повторюсь: нужно разрабатывать 
методики. Нужен собственный 
инструментарий, пригодный как 
для гуманитарных, так и для точ-
ных и естественных наук. И учи-
тель должен пытаться быть инте-
ресным для учеников даже на рас-
стоянии. Каких бы размеров дис-
танция между ними ни была.

Это очень тяжелая работа. Не 
знаю, что должно произойти, что-
бы и общество, и государство, и 
бизнес это поняли и этим озабо-
тились. К проблемам здравоохра-
нения пришлось обратиться вне-
запно – и вовсе не по доброй воле. 
Дай Бог, чтобы окончание кампа-
нии по борьбе с заморской заразой 
не совпало и с окончанием помо-
щи и общественного внимания к 
системе Минздрава, к медицин-
ским работникам и медицинским 
учреждениям. Очень не хотелось 
бы, чтобы произошла подобная 
встряска и в школе – средней, сред-
ней специальной, высшей. А, похо-
же, без этого мобилизовать весь 
государственный аппарат, эконо-
мику и волонтеров на поддержку 
полноценной реформы школы не 
удастся.

АСОБА

Кніжны куцюр’е – Генадзь Мацур
Мацур – гэта знак яка-

сці на кнізе. Адпаведна яго і 
ставіць трэба навідавоку, на 
фасадным баку вокладкі, а 
не ў ледзь заўважным пера-
ліку рэдактараў, карэктараў 
і адказных за выпуск. Як 
фасонны куцюр’е маладых 
прыгажунь, мастак апра-
нае кнігі. У арыгінальных і 
густоўных строях ад май-
стра яны потым пераможна 
стаяць на подыумах кніж-
ных салонаў.

І кніг гэтых – ужо цэлая 
бібліятэка, больш за 300. 
Неаднойчы Генадзя Мацура 
адзначалі ганаровымі ўзна-
гародамі на міжнародных 
выставах, ён некалькі разоў 
быў лаўрэатам нацыяналь-
нага конкурсу «Мастацтва 
кнігі». Зорны час выда-
вецтва «Беларусь» – калі 
там працаваў Мацур.

Звычайна мастак – на 
паслугах у аўтара, асабліва 
калі кніга выйшла з-пад 
пяра жывога класіка. Ён 
і дыктуе ўмовы: воклад-
ка павінна быць такой, 
малюнкі гэтакімі. А часам і 
бракуе ўсю працу.

Не тое з Мацурам. Ён 
дзёрзка дае парады самым 
аблаўрэачаным і высо-
ка ўзнесеным аўтарам. 
Калі не змяшчаецца нейкі 
малюнак ці каліграфічная 
кампазіцыя, мастак настой-
вае… скараціць ці перапі-
саць тэкст. І – дзіва дзіўнае 
– пісьменнікі паслухмяна 
скарачаюць і перапісваюць.

Аздобленыя Генадзем 
Мацурам кнігі пазнава-
льныя з першага погляду. 
На паліцах у кнігарні яны 
стаяць як шляхцянкі ў свя-
точных апранахах на балі. 
Мастацкія альбомы і паэтыч-
ныя анталогіі. Паважны, як і 
яго ўкладальнік Аляксандр 
Фядута, альманах «Асоба і 
час» (выйшла ўжо 10 выпус-
каў). Дыхтоўна-двухтомная 
«Гісторыя беларускай кнігі». 
Тамы Рыгора Барадуліна, 
Ларысы Геніюш, Уладзіміра 
Арлова, Аляксандра 
Лукашука, Барыса 
Пятровіча… Шматгалосая і 
заўсёды паспешлівая, як тэр-
міновая тэлеграма, кніжная 
серыя «Бібліятэка Свабоды» 
(60 кніг), за ёй малайцава-

ты «Дзеяслоў» – таксама са 
сваёй бібліятэчкай (ужо не 
паддаецца падліку)…

Кнігу, як і чалавека, 
сустракаюць паводле адзен-
ня, а праводзяць паводле 
розуму. Але чалавек можа 
пераапрануцца, падабра-
ць сабе гардэроб на адпа-
ведны сезон ці пару сутак. 
Кніга апранаецца раз і 
назаўсёды, і стварыць для 
яе пажыццёвую апратку – 
адказна і вельмі няпроста.

Генадзь Мацур ства-
рае. Пераапранацца ў 
навамодныя строі да яго 
ў майстэрню кнігі не бега-
юць. Удзячныя майстру (ён 
паходжаннем – з вядомай 
суполкі «Майстроўня»!) і 
яны, і пісьменнікі. У іх ліку 

– аўтар гэтых радкоў.
Помніцца, як доўга пра-

цаваў мастак-кніжнік над 
укладзенай мною антало-
гіяй сусветнай паэзіі «Галасы 
з-за небакраю» (аўтарам жа 
заўсёды хочацца, каб хут-
чэй). Мацур не спяшаўся. У 
той анталогіі – 700 паэтаў з 
усяго свету. Той насіў сам-
брэра, той – цюбецейку, той 
пад сакурай у кімано сядзеў, 
той пад чынарай – у бурцы і 
папасе… Як усім дагадзіць?

Генадзь Мацур дагадзіў 
усім.

Трымаючы сігнальны 
асобнік 900-старонкавай 
анталогіі ў руках, я раз-
гарнуў яе наўгад і натра-
піў на японскага паэта 
Басё. І пачуўся мне ў шма-

тмоўным розгаласе ўдзяч-
ны водгук таго Мацуа Басё: 
«Мацуру… за ўсё!»

А пачалася зорная 
сцяжына Генадзя Мацура 
ў беларускае мастацтва 
ў далёкім 1980 годзе, калі 
ён, студэнт Тэатральна-
мастацкага інстытута 
(цяпер Акадэмія мас-
тацтваў), нясмела паказаў 
свае працы на выставе, 
прысвечанай 500-год-
дзю Міколы Гусоўскага. 
Выставу тады наведаў 
Уладзімір Караткевіч, 
спыніўся перад трыпці-
хам маладога мастака, ска-
заў ухвальнае слова, якое 
акрыліла студэнта, надало 
яму вагі ў вачах равеснікаў 
і педагогаў. Аднаго з іх, 
заснавальніка беларус-
кай каліграфічнай школы 
Паўла Семчанку, таленавіты 
вучань з ласкавай удзячнас-
цю згадвае да гэтай пары. І 
ідзе пратаптаным настаўнікам 
шляхам – вучыць моладзь 
каліграфічнаму майстэрству ў 
сваёй alma mater.

13 красавіка Генадзю 
Мацуру споўнілася 60. Для 
мастака – самы спрыяльны 
век, калі, паводле ўсходняй 
філасофіі, творцу даступны 
стан саторы – незвычайнага 
прасвятлення перад спазнан-
нем ісціны. Хай так і станецца. 
Я ж хачу пажадаць, каб і нада-
лей знаходзіліся таленавітыя 
кнігі, вартыя вокладак-апра-
нах ад куцюр’е Мацура!

Міхась СКОБЛА.

ПРЫВАТНАЕ жЫЦЦЁ

Віталь ГУРКОЎ: 
«сняданак з Мялітай рыхтуем разам»

Шматразовы чэмпіён свету па тайскім боксе распавёў, як зараз праводзіць час.
Паводле слоў Віталя Гуркова, яго 

спартыўная зала працягвае працаваць, бо 
афіцыйна ў краіне не абвешчана эпідэміі або 
надзвычайнай сітуацыі, «а за арэнду плаціць 
трэба».

«Высветлілася, што Мяліта (вядомая бела-
руская гімнастка Меліціна Станюта. – аўт.) 
выдатна гатуе, так што кожны вечар мяне 
чакае неверагодная вячэра, – цытуе спартсмена 
tut.by. – А вось сняданак рыхтуем разам альбо я 
адзін пасля прабежкі і зарадкі.

Але не абавязкова толькі есці і піць. Усё 
роўна трэба займацца рухальнай актыўнасцю 
і фізкультурай. Мне здаецца, у барацьбе з 
ізаляцыяй выжывуць тыя, у кім яшчэ не памер-
ла дзіця і у каго ўсё ў парадку з фантазіяй. У 
рэшце рэшт, гэта час, каб прыслухацца да сябе 
і памарыць.

Што датычыцца кніг, то я зусім не 
кнігалюб і вельмі рэдка чытаю. Але, мне здаец-
ца, настольнай кнігай любой пары ў ізаляцыі 
павінна стаць «Камасутра».
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Міхася 
СКОБЛЫ

«Руку прыклаў 
ладысь 

Караткявічус…»
У парыльні – сто дзесяць градусаў, ад камянёў 

патыхае жарам, да лавак не дакрануцца. І тым не менш 
з верхняй паліцы, з самага пекла, гучыць настойлівая 
просьба: «Аджалейце паўчахірачкі!» Хто чытаў апа-
вяданне Максіма Гарэцкага «У лазні», той ведае, што 
азначаюць гэтыя словы. Я чытаў, таму паныла плюхаю 
паўкарца вады на распаленыя камяні, адчуваючы, 
як мае вушы ледзь не скручваюцца бяростай. Усе 
паспешліва пакідаюць парыльню, застаюцца толькі 
двое – аўтар гэтых радкоў і аматар паддаць пары 
літаратуразнавец Анатоль Верабей, найлепшы ў 
Беларусі караткевічазнаўца.

Старанна працуючы венікам, ён раптам прызнаéцца, 
што запланаваў маштабны выдавецкі праект – збор 
твораў Уладзіміра Караткевіча ў 25 тамах. Во, думаю, 
перагрэўся чалавек... Акадэмічны Інстытут літаратуры 
разагнаны, дзяржвыдавецтвы на ладан дыхаюць – хто 
той збор будзе рыхтаваць-выдаваць? На шчасце, мае 
сумненні былі дарэмнымі.

За дзесяць гадоў, што прайшлі з часу той памятнай 
сустрэчы ў лазні, у «Мастацкай літаратуры» выйшла 
ўжо 18 тамоў з запланаваных 25-ці. У нядаўна выда-
дзены 18-ты Анатолем Вераб’ём (ён стаў кіраўніком 
усяго выдання) сабраны… малюнкі Караткевіча. Так-
так, наш класік быў яшчэ і арыгінальным мастаком. 
600 (!) малюнкаў сведчаць, што гэта не было для яго 
часовым захапленнем. Пісьменнік цягам усяго жыцця 
адчуваў патрэбу самавыказацца яшчэ і такім чынам, 
праўда, свой талент мастака практычна не рэкламаваў. 
Ніводзін з малюнкаў не быў апублікаваны пры жыцці, 
усе аселі ў калекцыях сяброў. Ды і ствараліся яны 
пераважна як гумарыстычныя водгукі на нейкія жыц-
цёвыя сітуацыі.

Вось двое відавочна з’яднаных адной мэтай муж-
чын кудысьці рашуча крочаць, у кожнага ў руцэ – па 
бутэльцы. Подпіс: «Барадулін і Караткевіч ідуць у госці 
да Мальдзіса». І прыпіска-спадзяванне: «Як не знойдзем 
Адася, / будзе нам гарэлка ўся». Як тут не ўсміхнуцца? 
І ўдзячна не згадаць шаноўнага Адама Восіпавіча 
Мальдзіса, які для падобных экспромтаў свайго сябра 
нават завёў адмысловы альбом пад назвай «Часопіс 
інвентарнага ўліку выпітага».

А вось яшчэ адна замалёўка з натуры. Бываючы ў 
Рызе, Караткевіч ніколі не мінаў майстэрню мастака Вячкі 
Целеша, які прапаноўваў сябрам пакідаць водгукі ў кнізе 
ганаровых гасцей. Пераначаваў – плаці творам-экспром-
там. Відаць, рыжскі начлег дужа спадабаўся пісьменніку 
– водгук заняў цэлы аркуш. А лішак пачуццяў выліўся ў 
жартоўнае чатырохрадкоўе: «З майстэрні ўтульнай пана 
Вячкі / паўзлі мы, стаўшы на карачкі. / І дух наш ледзь 
трымаўся ў целе, / калі дамоў пусціў нас Целеш».

Ды не падумайце, што Караткевіч-мастак 
натхняўся толькі сяброўскімі застоллямі. Зусім не. 
Ён ствараў вясёлыя малюнкі на біблейскія сюжэты 
(і, дальбог, рабіў гэта не горш за знакамітага Жана 
Эфеля). Ён маляваў і падпісваў па-беларуску каляд-
ныя і велікодныя паштоўкі, якіх не знаходзіў у крамах 
(а паспрабуйце вы іх знайсці сёння). Ён прыдумаў 
цэлую галерэю беларускай шляхты. Створаныя ўявай 
Караткевіча шляхціцы – высакародныя рыцары і 
адважныя паўстанцы («сэрца – жанчыне, жыццё – 
Айчыне, гонар – нікому!»), задзіракі з выскубанымі ў 
міжусобных бойках бародамі і пышнавусыя веселуны, 
пад якімі ўгінаюцца дубовыя карчомныя лавы (пра 
такіх у народзе гаварылі: адсунься ты, то сядзе тры).

Караткевіч-мастак умеў з дзіцячай непасрэднас-
цю і ўсмешкай зірнуць на рэчы сур’ёзныя. Скажам, 
мне запомніўся яго графічны трыпціх пра каханне: 
платанічнае – закаханыя разам чытаюць Платона, чыстае 
– ён і яна мыюцца ў ванне, узвышанае – хлопец з 
дзяўчынай узнімаюцца на паветраным шары.

З малюнкаў Караткевіча можна было б скласці ладны 
зборнік шаржаў, галоўным героем якога стаў бы… сам 
мастак. Так, аўташаржаў у яго – процьма, бачыў ён сябе 
нязменна лупатым, з адкапыленай ніжняй губой. Ці ў 
выглядзе зайца, які варыць піва, ці ў вобразе няшчаснага 
цюцькі з перавязанай шчакой. Не вельмі цацкаўся з улас-
най персонай класік. Хоць пад настрой мог змастачыць і 
групавы партрэцік з подпісам «Геніі», на якім пазнаваль-
ныя профілі Пушкіна, Гогаля, Шэкспіра і… Караткевіча.

Нядаўна ў Мінск прыязджаў з Масквы кінааператар 
Анатоль Забалоцкі, які ў свой час здымаў фільм па рама-
не «Хрыстос прызямліўся ў Гародні». Ён як з меха сыпаў 
гісторыямі пра Караткевіча, а потым я ад яго пачуў: 
«Валодзя не быў нацыяналістам, што вы яго цягнеце пад 
бел-чырвона-белы сцяг?»

Асабліва нікуды Караткевіча не цягнучы, я разгарнуў 
18-ты том і паказаў маскоўскаму госцю малюнак, на якім 
Валодзя «надзеў» на сябе, маладога, кашулю з вышытымі 
на грудзях Пагоняй і нацыянальным сцягам. А каб ніхто 
не сумняваўся, падпісаў, дзе белая паласа, дзе чырвоная...

На адным з малюнкаў аўтар пакінуў адбітак сва-
ёй рукі і падпісаўся з замежным «акцэнтам»: «Руку 
прыклаў Ладысь Караткявічус». Звычайная, сярэдняга 
памеру пяцярня. Але яна належала генію. І таму ўсё, да 
чаго ён прыклаў руку, перадае нам непаўторную твор-
чую вібрацыю душы генія. Нас безліч разоў радаваў 
Караткевіч-паэт, уражваў Караткевіч-празаік. Думаецца, 
прыемна здзівіць і Караткевіч-мастак, калі мы яшчэ не 
развучыліся здзіўляцца.

Медовая лавка
Когда-то давно, еще до изобретения сахара, у людей был только один источник сладости – мед. Его добавляли в выпечку, делали на нем конфеты, варили сиропы, 

компоты и другие сладкие напитки. Мед – один из самых полезных продуктов на нашем столе. В нем содержится большое количество глюкозы и фруктозы, 
необходимых для питания нашего мозга, и очень мало сахарозы, которая не слишком полезна, как доказали ученые. Какие же бывают сорта меда?

езжайте в санаторий 
«Вяжути» – не пожалеете!

ПРИЯТНОГО  АППЕТИТА!

НУ І НУ!

Цветочный мед произ-
водится из нектара, который 
собирается пчелами с различ-
ных растений. Данный мед 
может быть получен из некта-
ра одного растения (моно-
флерный мед) или несколь-
ких (полифлерный мед). 
Монофлерный мед встречает-
ся реже. Химический состав 
полифлерного меда не одина-
ков. Все зависит от происхож-
дения нектара, его зрелости. 
В цветочном меде содержится 
примерно 5 процентов саха-
розы.

липовый мед, помимо 
неподражаемого аромата цве-
тущей липы и бесподобно-
го вкуса, очень полезен для 
нашего здоровья. Он приме-
няется для лечения органов 
дыхания и общего укрепления 
организма. Липовый мед вхо-
дит в список самых ценных 
сортов меда. Пчелы произво-
дят его из нектара желто-зеле-
ного цвета липы.

васильковый мед пчелы 
собирают с хорошего медоно-
са – василька синего и поле-
вого. Мед зеленовато-желтого 
цвета, обладает приятным, с 
запахом миндаля, ароматом и 
горьковатым привкусом.

горчичный мед имеет 
белый или светло-желтый 
цвет, быстро кристаллизует-
ся в мелкозернистую массу. 
Обладает тонким ароматом 
и приятным вкусом. Пчелы 
собирают нектар с цветков 
белой горчицы. Данный мед 
используется при лечении 
заболеваний дыхательных 
путей.

Клеверный мед собирает-
ся с белого и желтого ползуче-
го клевера и обладает тонким 

ароматом и нежным вкусом, 
почти не пахнет. Мед исполь-
зуется при лечении гинеколо-
гических заболеваний.

Кленовый мед собирает-
ся пчелами с желтовато-зеле-
ных цветков декоративного 
кустарника или дерева клена 
остролистого. Имеет светлый 
цвет, нежный аромат и пре-
красные вкусовые качестве.

Падевый мед – редкий 
мед, который получается в 
результате переработки пче-
лами медвяной росы и слад-
ких выделений некоторых 
насекомых. Медвяную росу и 
падь пчелиная семья собира-
ет вместо нектара, с которым 
они схожи по химическо-
му составу, но в них мень-
ше перевариваемых пчелами 
сахаров.

Падь – сладкая, густая 
жидкость, выделяемая тлями, 
червецами, листоблошками 
и некоторыми другими насе-

комыми, которые питаются 
растительными соками.

В случаях, когда пчелы 
собирают падь с лиственных 
пород деревьев (липы, оси-
ны, дуба и др.), мед называ-
ют лиственным. Когда падь 
собирается с хвойных пород 
деревьев (с пихты, ели, сосны, 
лиственницы), его называют 
хвойным.

Медвяная роса – выделяе-
мое клетками растений слад-
кое вещество, которое также 
собирают пчелы со стеблей и 
листьев деревьев и кустарни-
ков для выработки меда. 

Зачастую мед из пади и/
или медвяной росы пчелы 
смешивают с цветочным.

гречишный мед отли-
чается цветовой палитрой 
от темно-желтой до темно-
коричневой с красноватым 
оттенком. Самым темным с 
вишневым оттенком бывает 

только что откачанный мед. 
Он очень быстро кристалли-
зуется. Обладает своеобраз-
ным острым вкусом и прият-
ным ароматом, по которому 
его легко отличить от других 
медов. Данный мед является 
весьма распространенным. С 
его помощью лечат авитами-
ноз, болезни сердца, желудка.

смешанный мед пчелы 
собирают с различных рас-
тений. Иногда в таком меде 
преобладает мед с одного или 
нескольких растений, но чаще 
в определенных соотношениях 
в нем содержатся меды, собран-
ные пчелами с цветков мно-
гих растений. Смешанный мед 
бывает следующих видов:

– лесной мед собирается 
пчелами с лесных деревьев, 
кустарников. Такой мед обла-
дает бактерицидными, раноза-
живляющими, болеутоляющи-
ми свойствами. Применяется 

при лечении заболеваний 
дыхательных путей;

– луговой мед собирается 
пчелами с луговых цветов. Мед 
имеет очень приятный вкус;

– горный мед собирается 
из трав, растущих на горных 
лугах. Такой мед обладает 
бактерицидными, противо-
воспалительными свойства-
ми. Применяется при лечении 
печени;

– полевой мед собирается 
с медоносных полевых расте-
ний (цикорий, валериана).

Как выбрать мед?
Мед, как известно, про-

дается в банках. Сегодня его 
можно встретить на пол-
ках супермаркетов, но там 
он может быть перерабо-
тан промышленным путем, 
так что придется обратить 
внимание на отметку «100% 
мед». Однако многие по ста-
ринке ходят покупать мед на 
рынок или иногда на специа-
лизированные выставки, где, 
кроме сладкого, можно также 
купить соты или прополис, 
которые тоже пригодятся в 
хозяйстве. Часто при прода-
же на банках присутствует 
наклейка с указанием года и 
месяца сбора меда, а также 
его вида. Если такой наклей-
ки нет, то об этих данных 
необходимо справиться.

Иногда мед продают не 
в стеклянной таре, а в дере-
вянных резервуарах: бочон-
ках, ушатах и так далее. Как 
правило, такая тара делает-
ся для подарка, чтобы при-
дать покупке сувенирный 
вид, так как до изобрете-
ния банок мед хранился в 

специально обработанных 
бочках. Итак, если вы оста-
новились на таком сувенир-
ном варианте, запомните, 
что бочонок должен быть 
сделан из ольхи, тополя, а 
лучше – из липы или осины. 
Дубовые бочки хороши для 
хранения пива, но не меда 
– в них он темнеет и теряет 
свой аромат.

Чтобы не приобрести 
кота в мешке, обязательно 
откройте баночку, присмо-
тритесь к верхнему слою 
меда, понюхайте его. Зрелый 
мед отличается характерным 
сильным запахом, в верхнем 
слое отсутствуют пузыри и 
разнообразные примеси. 
Цвет жидкости должен быть 
монотонным, консистенция 
однородной. На вкус мед не 
должен отдавать кислинкой 
или горечью, однако они 
могут присутствовать как 
ненавязчивый нюанс.

Если к вам каким-то обра-
зом попал засахарившийся 
мед – не расстраивайтесь, его 
легко преобразовать в жидкое 
состояние. Для этого необ-
ходимо слегка разогреть на 
водяной бане или в микровол-
новой печи.

Хранить мед нужно в плот-
но закрытой банке или дере-
вянном резервуаре, который не 
пропускает влагу, так как мед 
ею очень быстро напитывает-
ся. Кроме влажных мест, следу-
ет избегать соседства с сильно 
пахнущими веществами, так 
как они портят запах продукта.

скралі… коўш экскаватара
На працягу месяца 

31-гадовы мінчанін ездзіў ля 
будоўлі і прыглядзеў для сябе 
коўш экскаватара, які ляжаў 
побач з тэхнікай.

Праз нейкі час ён прыехаў 
на будаўнічую пляцоўку разам 
з сябрам, яны пагрузілі коўш у 
машыну і адвезлі дадому.

Калі міліцыя знайшла 
выкрадальнікаў, мужчыны 

патлумачылі, што прадаваць 
коўш не планавалі, бо ў аднаго 
з іх ёсць такі ж экскаватар-
пагрузчык.

Як паведамляе прэс-служба 
ГУУС Мінгарвыканкама, сума 
нанесенага ўрону – каля 2300 
беларускіх рублёў. Следчымі 
будзе дадзена прававая ацэнка 
дзеянням мужчын.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

Санаторий «Вяжути» рас-
положен в одном из самых 
живописных мест Беларуси 
– между Молодечно и 
Сморгонью – на реке Вилия. 
Красота необыкновенная! В 
пятидесяти метрах от основ-
ного корпуса бобры, словно 
карандаши, точат молодые 
березы, ели и сосны. Дикие 
утки, купаясь в небольших 
затонах, прямо из рук отды-
хающих берут угощение, а 
белые лебеди, словно совре-
менные истребители, сверкая 
серебром, с грохотом проно-
сятся вдоль берегов Вилии. 
Многовековые деревья, 
окружая корпуса санатория, 
наполнены птичьим пением, 
шепот их крон умиротворяет. 
Дышится настолько легко, 
что ты как будто на крыльях 
летишь. Не зря главный врач 
санатория Сергей Степанов 
говорит приехавшим отдох-
нуть и подлечиться, что здесь 
кислород можно ложкой есть.

Сам санаторий сравни-
тельно молодой: ему все-
го 20 лет. Принадлежит он 
Министерству труда и соци-
альной защиты Республики 
Беларусь. В прошлом году 
здесь на лечении и оздоров-
лении побывало 2568 человек. 
В основном пациенты при-
ехали по путевкам, выданным 
Республиканским центром по 
оздоровлению и санаторному 
лечению, и только незначи-
тельная часть приобрела их 
за счет собственных средств. 
Интересно ознакомиться и с 
информацией о категориях 
граждан, которые оздоравли-
вались в санатории в том же 
году: мужчин – 759, женщин 
– 1809, среди них городских 
жителей – 2019, сельских – 
549. В основном здесь лечат-
ся люди пожилого возраста 
– инвалиды и пенсионеры. 
Впервые санаторий принимал 
и инвалидов-колясочников.

Основное направление 
лечения в санатории «Вяжути» 
– заболевания костно-мышеч-
ной системы и системы крово-

обращения. Несмотря на то, что 
санаторий находится в тридца-
ти километрах от Молодечно 
и его работники ежедневно 
приезжают и уезжают обратно 
на специальном автобусе, кол-
лектив стабильный. Многие 
трудятся в санатории с само-
го его основания. Это, скажем, 
инструктор лечебной физ-
культуры Людмила Баборыко, 
медсестра лечебной физио-
терапии Наталья Осипович, 
массажисты Павел Романович 
и Николай Кузич, главная мед-
сестра Людмила Комановская 
и многие-многие другие. Их 
имена часто звучат в числе 
лучших работников санатория. 
Приходит на работу в санато-
рий и молодежь. Как тут не ска-
зать доброе слово о медсестрах 
Юлии Бегтель, Юлии Посох, 
Ольге Петровой!..

Когда заходишь на тер-
риторию санатория, кажется, 
что попал в какой-то оазис: 
небольшой пруд с дикими 
утками, стадион со спор-
тивными сооружениями, 
беговые дорожки, жилые 

корпуса, словно сказочные 
домики, окрашены в разные 
цвета. И главное – куда ни 
кинь глазом, везде чистота 
и порядок. Чувствуется рука 
хозяина. И этим хозяином 
является главный врач сана-
тория Сергей Владимирович 
Степанов. Его еще здесь назы-
вают «настоящий полковник». 
Действительно, есть у него 
армейская закалка. Судьба 
военного медика покидала его 
от Карелии до Средней Азии 
и границы с Китаем. Сам он 
родом из России, а женат 
на белоруске. Супруга после 
окончания Минского меди-
цинского института работала 
в Чернобыльской зоне, а затем 
ездила с мужем по бывшему 
Советскому Союзу, пока в 1993 
году не переехали в Сморгонь.

В санатории у посетителей 
особой популярностью поль-
зуются массажные процедуры, 
жемчужные ванны, которые 
отпускает опытная медсестра 
по физиотерапии Наталья 
Осипович совместно с сани-
таркой Жанной Змитрович. 

Медсестра Ольга Петрова 
организует магнитное лечение 
и углекислые ванны.

Большое внимание в сана-
тории уделяется лечебной 
физкультуре. Имеется специ-
альный зал, который обеспе-
чен современными массажны-
ми креслами и массажными 
подушками, беговые дорож-
ки, велотренажеры, греб-
ные и силовые тренажеры и 
много другого специального 
спортивного оборудования. 
С больными проводятся как 
групповые, так и индивиду-
альные занятия. Огромный 
опыт в их организации имеет 
инструктор лечебной физкуль-
туры Людмила Баборыко. Она 

работает в санатории со дня 
его основания. Необходимо 
отметить, что все работники 
санатория, начиная от главно-
го врача и заканчивая сани-
тарками, постоянно проходят 
переподготовку и курсы повы-
шения квалификации.

В санатории важное зна-
чение придается укреплению 
материальной лечебной базы. 
Только в прошлом году были 
закуплены магнитно-инфра-
красный лазерный терапевти-
ческий аппарат «РИКТА» для 
безлекарственного неинвазив-
ного лечения и профилакти-
ки различных заболеваний, 
аппарат «СRYO-6» для бес-
контактной локальной воз-

душной криотерапии, аппарат 
для ударно-волновой терапии 
BTL-5000 SWT, который пред-
назначен для лечения широко-
го спектра заболеваний опор-
но-двигательной системы, 
четырехмерная гальваниче-
ская ванна «ИСТРА», исполь-
зуемая для лечения многих 
неврологических, сосудистых 
и других заболеваний.

Большие надежды связы-
вает коллектив санатория с 
завершением строительства 
нового лечебно-оздорови-
тельного корпуса с большим 
бассейном. К сожалению, 
его возведение затянулось. 
И нынешнему руководству 
Министерства труда и соци-
альной защиты следовало бы 
обратить более серьезное вни-
мание на скорейшее возведе-
ние этого объекта. Ведь для 
него уже закуплено и пылит-
ся на складах дорогостоящее 
оборудование.

Глядя с оптимизмом в 
завтрашний день, коллектив 
санатория «Вяжути» делает 
все для того, чтобы каждый, 
кто сегодня приезжает на лече-
ние, не только восстановил 
здоровье, но и хорошо провел 
время. Организация досуга 
отдыхающих имеет такое же 
важное значение, как и хоро-
шее лечение. А потому здесь 
часто проводятся различно-
го рода вчера отдыха, танцы, 
встречи с интересными людь-
ми, артистами, организуются 
экскурсионные поездки, про-
смотры кинофильмов, смо-
тры-конкурсы самодеятельно-
сти самих отдыхающих и мно-
жество других мероприятий. 
Все это создает благоприятные 
условия для больных, и они, 
покидая санаторий «Вяжути», 
вспоминают о нем с благодар-
ностью и признательностью.

Тем, кто ни разу не бывал в 
нем, скажу: езжайте, дорогие, 
не пожалеете!

Николай ДРОЗД, 
кандидат экономических 

наук.
Минск.
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ВО САДУ ЛИ, В ОГОРОДЕ

ШАХМАТЫ

МАЗАIКА

Не жадаеце купіць 
красоўкі 

Вікторыі азаранка?
Вядомая беларуская тэнісістка 

выставіла на дабрачынны аўкцыён 
свой спартыўны абутак.

«Мне балюча бачыць, як каранавірус 
уплывае на свет, на маіх сяброў і членаў 
маёй сям’і, – напісала вікторыя азаранка. 
– Таму я хацела б дапамагчы людзям, 
прадаўшы на аўкцыёне пару маіх тэнісных 
красовак з аўтографамі.

Атрыманыя сродкі будуць пералічаны 
на карысць арганізацыі, якую заснаваў 
Фонд рэагавання на пандэмію ў 
Маямі. Фонд дазволіць нам змякчыць 
кароткатэрміновыя наступствы 
для працуючых сем’яў, якія не могуць 
задаволіць свае элементарныя патрэбы, 
уключаючы дапамогу ў арэндзе, 
выплаце іпатэкі, харчаванні, аплату 
медыкаментаў і камунальных паслуг…»

Аўкцыён пачаўся 11 красавіка і 
закончыцца 25 красавіка.

Некаторыя беларускія аматары спорту 
на форумах пахвалілі экс-першую ракетку 
свету за такую ініцыятыву, але пры гэтым 
задаюцца пытаннем: а чаму Вікторыя 
Азаранка не дапамагла беларускім 
медыкам, якія таксама змагаюцца з 
эпідэміяй? А, магчыма, і дапамагла, але 
мы пра гэта не ведаем.

Віктар ШПАК.

І ў радасці, 
  і ў горы…

Балельшчыкі футбольнага клуба 
БАТЭ пачалі збор грошай для 

медыкаў Барысаўскай цэнтральнай 
раённай і інфекцыйнай бальніц.

Праект накіраваны на збор сродкаў для 
набыцця масак, рэспіратараў, акуляраў і 
халатаў для медыцынскіх работнікаў.

Таксама разглядаецца магчымасць 
арганізацыі абедаў для супрацоўнікаў 
інфекцыйнай бальніцы.

На чарзе – аргенціна
Стала вядома, што ў матчы 

Сусветнай групы I Кубка Дэвіса 
зборная Беларусі згуляе 
з камандай Аргенціны.

Паядынак пройдзе ў верасні. 
Пераможца супрацьстаяння выйдзе ў 
кваліфікацыю Сусветнай групы, а перамо-
жаны згуляе ў плэй-оф групы II.

Беларусы не змаглі выйсці ў фінал 
Кубка Дэвіса – 2020, прайграўшы ў 
кваліфікацыі зборнай Германіі – 1: 4.

Задача чытача
Свой новы твор прапануе Чэслаў 

Якубоўскі з Мінска (гл.дыяграму).

Белыя: Крf3, Фс4, Са2, Сd8 (4).
Чорныя: Крh5, Сh6, п.g5 (3).
мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.Энгельса, 

34а) або на электронны адрас: vadim_
ne67@mail.ru.

праз форс-мажор…
Пандэмія ўнесла значныя карэктывы 

ў каляндар шахматных спаборніцтваў: 
практычна ўсе турніры зараз адменены 
або перанесены. Не адбудуцца сёлета 
ў тым ліку сусветная шахматная 
Алімпіяда і першая ў гісторыі шахматная 
Паралімпіяда, якія павінны былі прайсці 
ў Расіі. Іх перанеслі на 2021 год. Дарэчы, 
Алімпіяда 2022 года запланавана ў 
Мінску.

Хто самы «разумны»?
А з турнірам прэтэндэнтаў на 

сусветную шахматную карону склалася 
ўвогуле скандальная сітуацыя. Турнір 
васьмі гросмайстраў быў запланаваны 
ў Екацярынбургу з 15 сакавіка па 4 
красавіка. У адрас ФІДЭ (Міжнароднай 
шахматнай федэрацыі), якую зараз 

узначальвае былы расійскі віцэ-
прэм’ер Аркадзь Дварковіч, гучалі 
прапановы аб пераносе спаборніцтва. 
Да таго ж расійскія ўлады якраз 
забаранілі правядзенне буйных 
міжнародных спаборніцтваў на 
тэрыторыі краіны. Адзін з вядучых 
пр эт энд энтаў,  азер байджанскі 
гросмайстар Тэймур Раджабаў, 
пераможца Кубка свету 2019 года, 
увогуле адмовіўся гуляць ў такі час 
і ў такіх умовах. Але ФІДЭ стаяла на 
сваім. Замест Раджабава прапанавалі 
згуляць французу Максіму Ваш’е-
Лаграву. Апаненты расцанілі гэта як 
парушэнне спартыўных прынцыпаў 
адбору мацнейшых. Крытыку 
выклікала і рашэнне арганізатараў 
дапусціць у турнір па сваёй квоце 
маладога расійскага гросмайстра 
Кірыла Аляксеенку, які, мякка кажучы, 
пакуль не цягне на статус прэтэндэнта.

На адкрыцці турніру прысутнічалі 
каля 2 тысяч чалавек. Што праўда, двум 
кітайскім удзельнікам было прапанавана 

прыбыць загадзя і прайсці карантын. 
Але за гэтыя тыдні пандэмія ахапіла 
шэраг іншых краін.

Як і прадказвалі песімісты, турнір 
не здолеў нармалёва скончыцца. Пасля 
першага круга (калі ўсе прэтэндэнты 
згулялі паміж сабою па адной партыі з 
дзвюх запланаваных) ФІДЭ 26 сакавіка 
спыніла турнір: маўляў, расійскія 
ўлады з 27-га адмяняюць міжнародныя 
авіярэйсы, таму арганізатары не змогуць 
гарантаваць вяртанне ўдзельнікаў на 
радзіму. Калі і дзе адбудзецца другі круг, 
пакуль не вядома.

Крытыкі ФІДЭ задаюць пытанне: ці 
не варта кіраўніцтву пайсці ў адстаўку? 
І што рабіць цяпер з Т.Раджабавым? 
Напрыклад, ёсць прапанова дапусціць 
яго дзявятым удзельнікам ў другі круг. 
Калі ён зойме там першае месца, то даць 
яму магчымасць згуляць дадатковы матч 
з пераможцам усяго турніру (па выніках 
абодвух кругоў). Але, мяркуючы па 
рэакцыі ФІДЭ, такое рашэнне наўрад ці 
прымуць…

спартыўныя вынікі
Пасля паловы «дыстанцыі» 

лідзіруюць Максім Ваш’е-Лаграў 
(Францыя) і Ян Няпомняшчы (Расія) – 
па 4,5 бала з 7. Па 3,5 набралі Фабіяна 
Каруана (ЗША), Аляксандр Грышчук 
(Расія), Аніш Гіры (Нідэрланды) і Ван 
Хаа (Кітай), па 2,5 – Кірыл Аляксеенка 
(Расія) і Дзін Ліжэнь (Кітай). Прыводзім 
дзве пераможныя партыі лідараў.

Максім Ваш’е-Лаграў – Ян 
Няпомняшчы

1.e4 e6 2.d4 d5 3.Кc3 Сb4 4.e5 c5 5.a3 
С:c3+ 6.bc Кe7 7.h4 Фc7 8.h5 h6 9.Лb1 
b6 10.Фg4 Лg8 11.Сb5+ Крf8 12.Сd3 Сa6 
13.dc С:d3 14.cd Кd7 15.d4 bc 16.Фd1 Фa5 
17.Сd2 Лb8 18.Кe2 c4 19.0-0 Лb6 20.Фc2 
Лh8 21.a4 Крe8 22.Лb4 Кc6 23.f4 Кe7 
24.Лfb1 f5 25.Лb5 Фa6 26.Сc1 Крf7 27.Сa3 
Лhb8 28.С:e7 Кр:e7 29.g4 Л:b5 30.ab Л:b5 
31.gf Л:b1+ 32.Ф:b1 ef 33.Кg3 Фb6 34.К:f5+ 
Крf8 35.Фa1 Фe6 36.Кg3 Фg4 37.Крg2 Ф:f4 
38.Ф:a7 Крe7 39.Фa3+ Крd8 40.Фd6 g5 
41.hg h5 42.g7, 1:0.

Ян Няпомняшчы – Дзін Ліжень
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.Сb5 a6 4.Сa4 Кf6 

5.0-0 Сe7 6.d3 b5 7.Сb3 d6 8.a3 0-0 9.Кc3 
Кa5 10.Сa2 Сe6 11.b4 С:a2 12.Л:a2 Кc6 
13.Сg5 Фd7 14.С:f6 С:f6 15.Кd5 a5 16.Лb2 
ab 17.ab Сd8 18.c4 Кd4 19.К:d4 ed 20.Фc2 
Лe8 21.g3 bc 22.Ф:c4 c6 23.Кf4 Сg5 24.Кe2 
d5 25.ed cd 26.Фb3 h5 27.b5 h4 28.b6 h3 
29.Крh1 Лeb8 30.Лfb1 Сd8 31.Фb5 Фg4 
32.Ф:d5 Лa5 33.Фc6 Лc5 34.Фe8+ Крh7 
35.Кg1 Л:b6 36.Ф:d8 Л:b2 37.Л:b2 Лc1 
38.Фh4+ Ф:h4 39.gh Лd1 40.f3, 1:0.

праверце 
адказы

Задача Ул.Шматава і А.Мельнічука, 
змешчаная ў «Народнай Волі» 31 
сакавіка, рашаецца: 1.лf2! Першымі 
правільна адказалі Мікалай Шклярэўскі, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль 
Жуковіч, Леанід Калодка, Віктар Жук, 
Ігар Ананіч.

Вадзім ЖЫЛКО.

Алесь СІВЫ
                 ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ
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Алесь СІВЫ

                 ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Доўгая дарога 
«Дынама»

Сталічныя «Зубры» ў мінулым сезоне аканфузіліся 
па поўнай праграме, заняўшы апошняе месца сярод 
усіх каманд першынства КХЛ і паставіўшы столькі 
антырэкордаў, што ў Кнізе рэкордаў Гінеса можна было 
заснаваць новую намінацыю.

Пра гэта ганьбішча на фоне апошніх падзей з 
каранавірусам, мабыць, многія ўжо забыліся і нават не 
хочуць успамінаць. Тым больш што турнір не быў завер-
шаны, а сем клубаў Кантынентальнай хакейнай лігі: фінскі 
«Ёкерыт», рыжскае «Дынама», «Сочы», «Северсталь», 
«Нафтахімік», «Амур» і казахстанскі «Барыс» – наогул 
могуць адмовіцца ад удзелу ў чэмпіянаце КХЛ у наступ-
ным сезоне з-за эпідэміі, якая невядома калі закончыцца.

Праўда, мінскаму «Дынама» адмова выступаць у КХЛ, 
відаць, можа хіба што ў страшным сне прысніцца, бо 
дзе яшчэ плацяць шалёныя грошы за практычна нуля-
вы вынік? Ну і што з таго, што грамадскасць зараз усім 
светам збірае па капейцы на рэспіратары і халаты для 
медыкаў? Мільёны долараў на пустыя забавы – гэта свя-
тое. І «Дынама» глядзіць у будучыню з аптымізмам!

«Год таму мы сфармулявалі стратэгію развіцця 
клуба і маем намер яе прытрымлівацца, – заявіў гене-
ральны дырэктар «Дынама» Дзмітрый Баскаў. – Так, за 
гэта нас неаднаразова крытыкавалі: маўляў, з моладдзю 
цяжка дасягнуць вынікаў, асабліва на такім узроўні, як 
Кантынентальная ліга. Аднак магу адказаць скептыкам, 
што ў беларускага хакея няма іншага шляху развіцця.

Практычна ўсе хакеісты, якія па ўзроўні падыхо-
дзяць «Дынама» і нацыянальнай зборнай, знаходзяцца 
ва ўзросце большым за 30 гадоў. Гэта значыць, што ўжо 
праз пару гадоў нам проста не будзе кім камплектавац-
ца. Што і паказаў мінулы сезон. Мы ішлі шляхам спроб 
і памылак, давалі шанц ігракам праявіць сябе. Не ва ўсіх 
атрымлівалася, не было выніку, абураліся балельшчыкі...

Але мы ўпэўнены, што знаходзімся на правільным шля-
ху, якім бы ён доўгім і цяжкім ні здаваўся. Тая моладзь, з 
якой мы працуем, ужо праз пару гадоў дазволіць «Дынама» 
і зборнай Беларусі прайсці крызісны перыяд і зноў радаваць 
балельшчыкаў».

Трэба сказаць, што практычна ў той жа час, калі была 
зроблена гэта заява, у СМІ з’явілася інфармацыя, што 
Баскаў, які, акрамя ўсяго іншага, узначальвае прэзідэнцкую 
хакейную каманду, набыў сабе кватэру ў VIP-комплексе за 
400 тысяч долараў. Непрыгожа лічыць грошы ў чужой 
кішэні, але балельшчыкі на форумах адрэагавалі ўмомант.

«Вырашыў яшчэ на адну кватэру зарабіць? Правільна. 
Тым больш калі ёсць магчымасць».

«Цікава, якая наступная пакупка пасля кватэры? 
Яхта на Мінскім моры? Асабісты верталёт з правам пры-
зямлення на прэзідэнцкую пляцоўку?»

«Баскаў кажа: мы ўпэўнены, што знаходзімся на 
правільным шляху, якім бы ён доўгім і цяжкім ні здаваўся. 
Атрымліваецца, што яшчэ мінімум пару гадоў толку ад 
кіраўніцтва «Дынама» не будзе?»

Яшчэ больш моцна ўлупіў генеральнаму дырэкта-
ру «Зуброў» былы спартыўны дырэктар «Дынама» Алег 
Іваноў.

«Лукашэнка казаў спартсменам: «Толькі вынік! Тады 
будуць і грошы, і кватэры, і слава, і медалі, і ордэны!», – 
напісаў ён на сваёй старонцы ў Instagram. – На фоне гэтых 
слоў прэзідэнта – апошняе месца «Зуброў» у КХЛ. Ганебныя 
«рэкорды» ў мінулым сезоне. А паведамленне ў СМІ пра 
тое, што «Баскаў купіў кватэру ў жылым комплексе 
«Алімпік Парк», кошт – ад 400 тысяч долараў», выглядае 
як здзек. Нават калі ён купіў яе ў кампаніі з кімсьці ці рап-
там атрымаў ад кагосьці ў падарунак.

Мабыць, у нашай краіне для кожнага свая «мяжа 
заробкаў». Крытэрый выніку. Узровень адказнасці за яго... 
«Адораныя», «таленавітыя» і недасягальныя вы нашы! Ад 
нас, «недалёкіх», – такія далёкія... А можа, проста «адур-
нелыя» і разбэшчаныя уладай? Зусім не па заслугах».

Пасля пазамінулага сезона, калі «Дынама» ў першын-
стве КХЛ заняла перадапошняе месца, беларускі кіраўнік 
заявіў: маўляў, яшчэ раз так зганьбяцца, паўстане пытан-
не, ці патрэбна наогул такая каманда.

У мінулым сезоне было апошняе месца, і зараз 
галоўная інтрыга: колькі мільёнаў «баксаў»атрымае каман-
да Баскава ў бліжэйшыя гады? Бо, як казаў генеральны 
дырэктар «Зуброў», «дарога плануецца доўгая»…

о чем говорят 
«астрологи»?
Верить им, не верить – 
решайте сами

– Ты уже посеял сорго? – 
огорошил меня вопросом сосед 
по лестничной площадке Ефим 
Маркович. – Смотри: упустишь 
сроки – останешься без урожая. В 
феврале надо было посеять семе-
на – 6-го или 7-го числа, а если 
опоздал – с 12-го по 15 февраля. 
А в марте – с 4-го по 6-е и с 10-го 
по 14-е. Опять не успел? Ну какой 
же ты после этого дачник?!

– Вот ты, Маркович, стыдишь 
меня, а у самого-то дачи нет. 
Откуда ты все знаешь? Во-первых, 
что такое сорго? А во-вторых, 
почему семена высевать надо 
зимой? Почва-то для этого еще не 
готова. Другое дело – апрель или 
май: земля будет теплая, рыхлая – 
только успевай работать.

– Может быть, ты не знаешь, и 
что такое чечевица? – продолжил 
подтрунивать надо мной Ефим 
Маркович. – Ее надо было посеять 
не только в феврале или марте, а 
еще раньше – в январе. Ее ты тоже 
не посеял? И с чайотом опоздал?!

Окончательно достал меня 
сосед! Я хотел было вспылить, а 
потом все-таки остыл. Как-никак 
Маркович – пожилой человек, 
никогда никому ничего плохо-
го не делает, а тут словно собака 
его укусила. Зачем ему эти сор-
го, чечевица? Понимаю: видимо, 
решил пошутить. Но неудачно. 

Сосед, почувствовав нараста-
ющее во мне раздражение, миро-
любиво протянул мне руку:

– Извини, Сашок, не обижай-
ся на меня. Все это я не из своей 
головы взял, а вычитал в «Лунном 
календаре садовода и огородника 
на 2020 год», который опублико-
ван 3 января в газете «СБ. Беларусь 
сегодня». Чего тут только нет! Не 
веришь? Возьми – почитай…

Прежде чем заглянуть в 
«Календарь», я решил что-нибудь 
узнать про совершенно незнако-
мые мне сорго, чайот и чечевицу. 
Никогда не слышал, чтобы кто-то 
из дачников выращивал их на сво-
их участках, а тем более высаживал 
зимой. Знакомые и друзья на мои 
вопросы тоже ничего ответить не 
смогли. Перелистав в своей домаш-
ней библиотеке немало книг по 
овощеводству, никаких сведений 
ни о сорго, ни о чайоте, ни о чече-
вице я не нашел. Тогда заглянул 
в «Сельскохозяйственную энци-
клопедию». Читаю: родина сорго – 
Африка, выращивается в основном 
в Египте, Индии, Китае, Америке, 
а в бывшем СССР – в Средней 

Азии и на Дальнем Востоке. Про 
Беларусь – ни слова. Как эта куль-
тура попала в «Лунный календарь» 
– не понимаю. И кому она нужна 
– вопрос. Дальше, как говорится, 
больше. Семена начинают прорас-
тать при температуре 8–10 граду-
сов тепла, а оптимальная темпера-
тура прорастания – 20–25 градусов. 
Интересно, какой это дачник у нас 
в стране додумается выращивать 
эту африканскую «гостью» зимой? 
И ради чего? Сорго – хлебное, кор-
мовое и техническое растение. Его 
зерна используют на корм скоту и 
птице, для приготовления силоса 
и сена. Сорго – хорошее сырье для 
производства бумаги и картона.

Чайот – мексиканский огу-
рец, многолетнее вьющееся рас-
тение. Стебель достигает в дли-
ну несколько метров, плоды 
весят от 100 граммов до кило-
грамма и более. Происходит чай-
от из Мексики и Центральной 
Америки. На своей родине игра-
ет такую же роль в питании 
человека, как у нас картофель. 
В пищу используются незрелые 
плоды, которые варят, запекают, 
делают из них маринады и сала-
ты. Листья – хороший корм для 
животных. Из волокна стеблей 
изготавливают корзины, шляпы 
и прочее. Распространен чайот на 
юге Франции, в Испании, Индии, 
Алжире, на юге США, в Мексике, 
Центральной и Южной Америке, 
Вьетнаме, на Черноморском побе-
режье Кавказа, в Средней Азии, 
Закавказье… А в Беларуси? Увы!

А что пишет энциклопедия 
о чечевице? Сведений немного. 
Выращивается преимуществен-
но в Азии и Закавказье. Семена 
начинают прорастать при 4 гра-
дусах тепла, а оптимальная темпе-
ратура для плодоношения 17–22 
градуса. Из зерна вырабатывают 
крупу и муку: они используют-
ся в кулинарии для производства 
колбас, консервов и кондитерских 
изделий. В сельском хозяйстве 
зерно идет на корм скоту.

Как вы заметили, эти культу-
ры никакого отношения к выра-
щиванию на дачных участках 
не имеют. Мало того, «Лунный 
календарь» определяет для сева 
их благоприятные дни не толь-
ко в январе, феврале, марте, но 
и в декабре, ноябре, октябре и 
так далее. Абсурд! Кто в холодные 
месяцы что-то сеет? Для кого и 
для чего газета публикует этот 
«Календарь»?

Если бы только эти культу-
ры! В разделе «Эфиромасличные 
и кормовые культуры, травы» по 
месяцам (с января по декабрь) 
указаны дни, когда можно сеять 
вику, клевер, люцерну, рапс, гре-
чиху, арахис, овес, рожь и другие 
зерновые культуры. Кто их выра-
щивает на своих дачных участках? 
Тем более зимой!

А вот и раздел 
«Сельскохозяйственные рабо-
ты». Посмотрим зимние месяцы 
– декабрь и январь. Читаю и не 
понимаю, как мне относиться к 
написанному. «Календарь» пред-
лагает зимой благоприятные дни 
для следующих работ: вспашки 
и культивации почвы, заготовки 
корней, листьев и цветков лекар-
ственных растений, посадки кар-
тофеля, косьбы трав, заготовки 
сена, сбора ягод, корнеплодов и 
фруктов, уборки картофеля и так 
далее и тому подобное. И все это 
(еще раз повторю) зимой. Может 
ли во все это поверить здраво-
мыслящий человек? Не может! 
Так для кого тогда ежегодно в 
различных газетах и журналах 
публикуются такие календари? И 
зачем?

А главное – кто их авторы? 
С них, я думаю, и должен быть 
спрос за такое «творчество». Но 
ни в одном «Календаре для садо-
водов и огородников» я не видел 
ни фамилии, ни должности авто-
ра-составителя, не говоря уже о 
номере его телефона. Хотя в кон-
це каждого номера каждой газе-
ты обозначена фамилия главно-
го редактора печатного издания. 
Он-то, я думаю, и должен отве-
чать за все, что опубликовано на 
страницах газеты, не так ли?

Создается впечатление, что 
редакторы, подписывая матери-
алы в печать, по крайней мере 
«Календари» не читают или дела-
ют это не очень-то внимательно. 
А журналисты, через которых 
проходят эти творения «астроло-
гов», не утруждают себя чтени-
ем, полностью доверяя автору. И 
что в итоге? В той же газете «СБ. 
Беларусь сегодня» нахожу откро-
венный ляпсус: 23 марта счи-
тается «запрещенным днем для 
посадок и пересаживания» всех 
культур, но этот же день считает-
ся благоприятным для сева поми-
доров и овощной фасоли! Как 
говорится, правая рука не знает, 
что делает левая. Этот же запре-
щенный день 23 марта в других 

республиканских газетах, которые 
я просматривал для сравнения, 
называется как хороший день для 
высева бобов, гороха, кабачков, 
капусты, салата, моркови, огур-
цов, помидоров, перца и многих 
других культур. Как быть дачни-
ку, который выписывает (поку-
пает) несколько газет или читает 
их в библиотеке? Какому изданию 
верить?

Когда я работал в одной из 
республиканских газет, в кон-
це зимы читатели (я называл 
их «астрологами») приносили 
и присылали мне по почте свои 
«Лунные календари». Я внима-
тельно их изучал, находил неточ-
ности и разногласия. Звонил авто-
рам и приглашал их в редакцию в 
один и тот же день в одно и то 
же время. Зачем? А для того, что-
бы выяснить у «специалистов», 
почему одни из них какой-то день 
месяца считают благоприятным 
для сева или проведения опреде-
ленных работ на даче, а другие – 
наоборот запрещенным. Я уже не 
говорю о тех случаях, когда соста-
витель календаря допускал пута-
ницу: один и тот же день относил 
и к «запрещенным», и к «благо-
приятным». Вразумительных 
ответов на свои вопросы я не 
получал. «Астрологи» тут же 
забирали свои творения и молча 
уходили из редакции.

«А мы так верим «Лунным 
календарям»! Как же нам без 
них работать?» – могут вос-
кликнуть дачники. Отвечу: если 
вы проанализируете несколько 
«Календарей», как это делаю я, 
то сами ответите на свой вопрос. 
Я убежден: главное в получе-
нии высоких урожаев – хорошие 
сортовые семена, грамотно удо-
бренная почва, своевременный 
сев и уход за растениями, эффек-
тивная защита их от болезней и 
вредителей. Короче говоря, для 
каждой культуры ученые раз-
работали научно обоснованную 
систему выращивания урожаев, 
и нам лишь остается разумно ее 
применять на своих участках. Кто 
этого не делает, тому не помогут и 
«Календари». Еще могу посовето-
вать: проводите на даче свои экс-
перименты. Я это делаю. На одной 
и той же грядке высеваю одну и 
ту же культуру в разные сроки – в 
«запрещенные» дни и «благопри-
ятные». И получаю один и тот 
же результат – разницы в урожае 
никакой. Попробуйте…

Поделюсь еще одним опытом. 
Согласитесь, бывают такие дни, 
когда ничего не хочется делать. За 
что ни возьмешься, все валится 
из рук, ничего не получается. Вот 
в такие дни на даче я ни за какую 
серьезную работу не берусь: бес-
полезно, толку не будет. А бывает 
наоборот: меня не удержать – и 
это хочу сделать, и то… И подоль-
ше был бы день: работа в руках 
горит, усталости нет, все полу-
чается, всем доволен. Вот в такие 
дни весной я берусь за лопату, 
грабли… А когда грядка готова 
– начинаю сеять. Какое это удо-
вольствие, если бы вы только зна-
ли! И урожай душу радует: для 
меня он вкусный, сладкий.

Вот что значит внутренняя 
энергетика! От меня она переда-
ется семенам, земле. И в конечном 
итоге – урожаю. А вокруг-то него 
все и крутится-вертится: с весны 
до осени, с осени – до весны. И 
так из года в год.

Александр ГРАДЮШКО, 
агроном, журналист.
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